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Na se^ 

So ravnali pametno? 
^ . __________ . ^ 

B o š k o d a zaradi suše , ki / n a š a v ormošk i občini po 
prv ih o c e n a h 537 mi l i jonov tolarjev, osta la obč insk i 
p r o b l e m , so se spraševa l i na seji obč inske v lade v p o 
nede l jek . P o b r a l a j e " s a m o " za 8,9 ods to tkov d r u ž b e 
nega p r o i z v o d a , z a t o ostajajo pri dode l jevanju držav
ne p o m o č i t r e n u t n o prazn ih rok. Ali bo končna ocena , 
ki bo z n a n a 3 0 . s e p t e m b r a (zbirajo še podatke o škodi 
v t ra jn ih nasad ih) višja od prve , j e težko napovedat i . 

Predsednik izvršnega sveta 
Vili Trofenik je menil, da mora 

biti škoda objektivno in hitro 
ocenjena, pomoč, da jo ublažiš, 
pa pravočasna. Sicer pa je po 
njegovem mnenju težko priti do 
poštenih izračunov, ker so se 
pridružili še nejasni kriteriji in 
nerazumljivi organizacijski pri
jemi, ki jih je postavilo sloven
sko ministrstvo za kmetijstvo. 
Tone Luskovič, član izvršnega 
sveta, je povedal, da je sicer 
proti prikazovanju "velike ško
de", vendar ga jezi, da bodo po 

vsej verjetnosti iz iste vreče do
bili več tisti, ki bolj kričijo o 
škodi, kot Ormožani, ki so 
skromni. 

Terezija Stefančič, predsed
nica sveta za kmetijstvo, je me
nila, da so največji problem or
moške občine statistično ugoto
vljeni nižji pridelki na hektar. 
Tako denimo niso mogli 
obračunati devet ton izgube pri
delka na hektar pri koruzi, ker 
statistika za območje ormoške 
občine pravi, da pridelajo samo 
pet ton. Vida Topolovec 

V ponedeljek 
prižgali apneno peč 

s prižigom apncne peči so v po
nedeljek pričeli v ormoški tovarni 
sladkorja štirinajsto predelavo 
sladkorne pese, ki naj bi jo predvi
doma sklenili prvi teden v decem
bru. Letos imajo peso posejano na 
5.500 hektarjih njivskih površin, 
dobro polovico na njivah v Po-
dravju in Pomurju, drugo v sosed-
riji Hrvaški (na območju občin 
Cakovec, Varaždin in Ludbreg), 
na 2.000 hektarjih pa tudi na 
Madžarskem. 

Letošnja suša je "gospodarila" 
tudi pri sladkorni pesi in za 50 od
stotkov oklestila pričakovani pri
delek v Podravju in Pomurju ter 
za 40 odstotkov na območju 
hrvaških občin in Madžarskem. 
Kljub vsemu predvidevajo, da bo
do v tovarni v letošnji sezoni pre
delali okoli 240000 ton pesnih 
korenov ter tako dobili med 25 in 
30 tisoč tonami sladkorja. 

Dr. Terezija Stefančič, ki v to
varni sladkorja odgovarja za suro
vinski sektor, je povedala, da je 
trenutna vsebnost sladkorja 16,45 
odstotkov. 

Peso so pričeli ruvati v ponedel
jek na območju sosednjih hrvaških 
občin, po 1, oktobru pa bodo na 
njivah v Podravju in Pomurju. 
Včeraj so v tovarno pripeljali le
tošnji prvi pridelek, jutri se prične 
predelava, s prvim belim sladkor
jem letošnje letine pa se bomo 
sladkali predvidoma v nedeljo. 

Vsako leto ob pričetku predelo
valne sezone zaposlijo za določen 
čas nove delavce. Letos so jih za
poslili samo okoli 80. 

Denar za začetek predelave 
po besedah direktorja mag. Vin
ka Štefančiča imajo, prav tako 
jim ne manjka rezervnih delov 
za stroje. VT 

PRVI MOŠT ŽE VRE 
Minuli konec tedna je zaživelo že kar precej vinogradov in brajd. V goricah so pričeli trgati rane sorte grozdja, z brajd pa so 
marsikje pospravili samorodnice. Sporočili pa so nam tudi, da so med vrenjem mošta zaradi dolgotrajne suše in nedavnega 
dežja ponekod pričele cveteti jablane. Pa naj še kdo reče, da letošnje leto ni nenavadno. Foto: M. Ozmec 

o dosedanjih dosežkih in na
logah je govoril predsednik 
KS Alojz Kaučič. 

N a Gomi l i v o b j e m u Slo
v e n s k i h gor ic so v nede l jo , 
2 0 . s e p t e m b r a , proslavi l i 
16. prazn ik kra jevne skup
nosti Jurš inc i . O doseda
nj ih akt ivnos t ih in do
sežkih ter o bodoč ih u s m e 
ri tvah je z b r a n i m govori l 
predsedn ik sveta K S Alojz 
Kauč i č . Zavze l se j e za raz
voj tur i zma in poudar i l , da 
m o r a j o storit i m n o g o več , 
da b o d o o njih culi tudi 
d r u g o d po Slovenij i in 
Evrop i . 

" S l o v e n s k e g o r i c e so 
k o t p r s i d e v i c e i n t o j e 
t r e b a z n a t i i z k o r i s t i t i " , j e 
p o u d a r i l . 

Z a š t e v i l n e z a s l u g e p r i 
razv^oju t e h k r a j e v so po 
s m r t n o p o d e l i l i z l a t i z n a k 
KS Jur . š inc i d o l g o l e t n e m u 
p r e d s e d n i k u i n a k t i v i s t u 
J o ž e t u N o v a k u . P o l e g t ega 
so S i m o r u i T o p l a k u , M a r t i 
n u Ž a j d e l i , D u š a n u H o l c u 
i n M i l a n u P a v l i c i i z roč i l i 
b r o n a s t e z n a k e KS. Pr iz 
n a n j a p a so p r e j e l i O s n o v 
n a šo l a J u r š i n c i , a k t i v 
k m e č k i h ž e n s k , F r a n c 
M e z n a r i č t e r Jože R i ž n a r . 

O i i r e d i t v i i n r a z š i r i t v i 
m e s t n e g a v o d o v o d n e g a 
o m r e ž j a , o u r e d i t v i f a r n e 
c e r k v e i n z d r a v s t v e n e g a 
d o m a J u r š i n c i t e r o ž e l j a h 
p o r a z š i r i t v i t e l e f o n s k e g a 
o m r e ž j a i n d r u g i h a k t i v 
n o s t i h s m o v T e d n i k u 
p r e d k r a t k i m že p o r o č a l i . 
N a n e d e l j s k i s l o v e s n o s t i 
so s i m b o l i č n o o d p r l i n a 
n o v o a s f a l t i r a n i k r a j e v n i 
c e s t i n a L i p o v e c i n Š l e k a r 
v d o l ž i n i 1.750 m t e r p r e -
p l a s t e n i a s f a l t n i ce s t i 
J u r š i n c i — G o m i l a i n G a 
b r n i k — G r l i n c i v d o l ž i n i 
2 .850 m . 

V i m e n u o b č a n o v p t u j 
s k e o b č i n e j e o b p r a z n i k u 

Tečaj orientalskega 
plesa 

Pokrajinski muzej v okviru 
razstave Srečanje z Jutrovim po
novno organizira tečaj oriental
skega plesa. Vodila ga bo prizna
na slovenska koreografinja in 
plesalka Jasna Knez, ki bo pri
hodnji teden predstavila sloven
ski sodobni ples. Tečaj oriental
skega plesa se bo pričel v petek. 
Tisti, ki imajo manj časa, se ga 
bodo naučili ob koncu tedna, 

drugi pa bodo nadaljevali še pri
hodnji teden, od ponedeljka do 
četrtka. Udeleženci tečaja si bo
do ogledali tudi razstavo turkerij. 

Jasna Knez bo prihodnji če
trtek ob 20. uri gostja priredit
ve Znani Slovenci v ptujskem 
muzeju, že nocoj pa jo bodo 
spoznali najmlajši v Turko-
mandiji — uri pravljic. j>j Y 

Slovenske goricq 
kot prsi device 

č e s t i t a l a č l a n i c a i z v r š n e g a 
s v e t a M e t k a Slanic. 

Na s l o v e s n o s t i so p o d e l i 
li t u d i p o k a l e i n p r i z n a n j a 
n a j b o l j e u v r š č e n i m n a t u r 
n i r j u v m a l e m n o g o m e t u , 
ki j e p o t e k a l d a n p r e d t e m 
v p o č a s t i t e v k r a j e v n e g a 
p r a z n i k a . 

S p r i s r č n i m k u l t u r n i m 
p r o g r a m o m so s l o v e s n o s t 
p o p e s t r i l i \icenci O Š Jur 
š i n c i s s v o j i m p e v s k i m 
z b o r o m i n r e c i t a t o r j l t e r 

č l a n i t u r i s t i č n e g a d r u š t v a 
G o m i l a , ki so p r i p r a v i l i 
p r i r e d i t e v V i n s k a t r g a t e v . 
O b k o n c u j e k r a j a n o m z a 
n j i h o v e d o s e ž k e č e s t i t a l 
t u d i z n a n i d o m a č i n d r . 
L u d v i k T o p l a k , p r e d s e d 
n i k D r u ž b e n o p o l i t i č n e g a 
z b o r a s l o v e n s k e s k u p 
š č i n e , k i j e opozoi - i l p r e d v 
s e m n a m o ž n o s t i d o d a t n e 
g a z a s l u ž k a s l o v e n s k e g a 
k m e t a s t u r i s t i č n o \ i s m e r -
j e n l m l k m e t i j a m i . OM 

Sokrajane je pozdravil tudi dr. Ludvik Toplak. Foto: M. Ozmec 

i Če kočijaž dobro vidi, 
I bo tudi s slepimi konji prišel do cilja 
I • Johann Nestroy • 

NOVA OČESNA AMBULANTA 
i NA PTUJU 
j Panonska ul. 5 
\\* dr. Ljuba Neudauer - Resnik, dr. med., spec. okulist • 
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Vlada Sprejela večmo obrtniških zahten 
MEDNARODNI COJSKI SOEM 

J u b i l e j n e g a 2 5 . m e d n a r o d n e g a obr tnega se jma od 11. 
do 2 0 . s e p t e m b r a se j e ude lež i lo r e k o r d n o števi lo r a / s t a -
v l ja lcev i / d o m o v i n e in tuj ine . M e s t o s 110-letno se j emsko 
trad ic i jo se j e p o n o v n o i zkaza lo . Razstavl ja lc i so sklenil i 
vr s to z a n i m i v i h pos lov , s lovenski obrtnik i in podjetniki 
pa p o l e g t ega p r i č a k u j e j o , da bo v lada še letos reši la na j 
več je p r o b l e m e ter t a k o pokaza la , da ji ne gre s a m o za 
p a p i r n o r e š e v a n j e težav obrtn i š tva in ma lega podjet 
n iš tva . 

Obrtna zbornica Ptuj je predstavila dejavnosti, s katerimi se 
ul<varjajo njeni člani. 

Sejem so v nedeljo zaprli . V 
desetih dneh se j e zgodilo 
marsikaj koristnega za prihod
nost obrti in malih podjetij . 
16. septembra je Odbor za 
obrt in podjetništvo pri 
Skupščini Republ ike Sloveni
j e ocenil program, ki ga j e ju
nija letos sprejela Drnovškova 
vlada in ki upošteva večino 
zahtev obrtnikov. Reši tve za 
številne probleme so nakaza
ne , vendar j ih prepočasi ure
sničujemo. Obrtniki so še po
sebej opozori l i na vprašanje 
f inančne nediscipl ine. Prepri
čani so, da bi se to vprašanje 
mora lo pričeti urejati najprej 
pri državi . Trenutno največji 
problem pa so še vedno nenor
malno visoki pr ispevki na ne
to osebne dohodke . 

Obrtniki očitajo vladi, da se 
še vedno preveč ukvarja z zdra
vljenjem industrijskih velika
nov, premalo pa se posveča 
reševanju odprtih vprašanj 
obrti. Zaposleni v tej dejavnosti 
pomenijo že dvajset jeseniških 
železarn. Kapital j e še vedno 
predrag, zato se splača špekuli
rati na denarnem trgu, ne pa 
vlagati. Minister za malo go
spodarstvo Slovenije dr. Maks 
Tajnikar in podpredsednik re
publiške vlade magister Her
man Rigelnik pa zatrjujeta, da 
se bo po sanaciji bank in spre
jemu lastninske zakonodaje tu
di v obrti marsikaj spremenilo. 
Do konca meseca bo vlada 
rešila tudi vprašanje zamudnih 
obresti, ki so zapuščina prejšnje 
vlade. 

Za pravni status 
malih podjetij 

Mala podjetja so organizirana 
kot združenje v okviru gospo
darske zbornice Slovenije in so 
brez pravnega statusa. Z ustano
vitvijo zbornice malih podjetij 
naj bi jim vrnili funkcijo pravne 
osebe, možno pa je tudi, da v 
okviru Gospodarske zbornice 
pridobijo status, ki jim bo omo
gočal povezovanje z območnimi 
zbornicami v Sloveniji. S tem 
bi lahko manjšim družbenim 
podjetjem pomagali pri privati
zaciji, izobraževanju in sveto
vanju. Mali podjetniki očitajo 
vodstvu Gospodarske zbornice, 
da je pri predlogu zakona o svo
ji organiziranosti pozabila na 
njihove predloge in želje. 

Nova obrtna 
zakonodaja — 
kombinacija 
avstrijsko—nemške 

70 tisoč zaposlenih v obrtni 
dejavnosd Slovenije ustvarja 
več kot sedem odstotkov 
družbenega proizvoda, zato je 
vprašanje bodoče urejenosti slo
venske obrtne zakonodaje iz
jemnega pomena. V kratkem bo 
sprejet zakon o gospodarskih 
družbah, ki bo zajemal tudi no
vi obrtni zakon. Bodoči sloven
ski obrtni zakon bo kombinacija 
avstrijsko—nemškega modela. 
Obrtnik bo lahko opravljal de
javnost v vseh organizacijsko— 
pravnih oblikah in ne bo omeji
tev v številu zaposlenih. Imeti 
bo moral potrebno izobrazbo, 
kar je blizu avstrijskemu mode
lu. Z novo obrtno zakonodajo 
se Slovenija želi približati raz
vitim evropskim državam. 

PTUJSKI OBRTNIKI IN 
PODJETNIKI NA 
LETOŠNJEM SEJMU 

Bronasti ceh za Triko 

Zasebno proizvodno, storitve
no in trgovsko podjetje Trika, 
znano kot proizvajalec hidra
vlične dvižne opreme, ki nadal
juje in dopolnjuje proizvodnjo 
bivšega podjetja Olga Meglic, 
se je na letošnjem sejmu pose
bej uspešno predstavilo. Za svoj 
proizvod hidravlično nakladal

no stranico je prejelo priznanje 
Obrtne zbornice Slovenije — 
bronasti ceh za kakovostni izde
lek. Kot je povedal direktor ko
merciale in eden od solastnikov 
podjetja Rado Kostanjevec, se 
trudijo, da bi vsako leto pokaza
li nekaj novega. Letos so pred
stavili nizko dvižno mizo. 
Čeprav je podjetje sorazmerno 
mlado, ga zelo dobro poznajo v 
Sloveniji in tudi že na zahodu. 
Letos so zaposlili šest novih de
lavcev, če pa bodo uspeli prido
biti nove proizvodne prostore, 
jih bodo lahko še štirideset. 

S predstavitvijo na letošnjem 
sejmu so zelo zadovoljni. Pri
čakovali pa so, da bo tujih par
tnerjev še več, čeprav jih je bilo 
znatno več kot v prejšnjem letu. 

Obrtna zbornica se je 
predstavila z vsemi 
dejavnostmi 

Ptujska Obrtna zbornica je 
ena najstarejših sejemskih ude
leženk. Letos so se njeni člani 
predstavili že enaindvajsetič. 
Kot je povedal sekretar zborni
ce Janez Rižnar , so se ptujski 
obrtniki predstavili v vseh ha
lah, pa tudi kot prodajalci v 
prodajnem delu. Slednji so bili 
še posebej zadovoljni, saj ni bi
lo izdelka, za katerega ne bi bi-

Milan Svenšek, direktor Birotehnike, je imel v času sejma 
izredno veliko dela. 
lo kupca. Takšno zanimanje pa 
je bilo tudi za razstavljene iz
delke. V zbornici si želijo, da bi 
se število razstavljalcev v pri

hodnjem letu povečalo, saj se v 
glavnem na sejmu v Celju pred
stavljajo eni in isti razstavljalci. 

Livar Mirka Donaja 
povečuje izvoz 
v Ameriko 

Izdelke livarne barvnih kovin 
Mirka Donaja iz Mezgovcev se
jemski obiskovalci že dobro 
poznajo. Je eden tistih ptujskih 
obrtnikov, ki so se že uveljavili 
na tujem. V zadnjem času iz
važa tudi v Ameriko. Letošnji 
ameriški izvoz bo vreden 50 ti
soč dolarjev. V času sejma je 
podpisal pogodbo o izdelavi 
aluminijastih odlitkov za potre
be tekstilne industrije s partner
jem iz Južne Karoline. Gre za 
posel, vreden sto tisoč ame
riških dolarjev, ki ga bo realizi
ral leta 1993. 

Panorama — 
pogovori s tujci 

Obrtna zadruga Panorama Ptuj 
je v zadnjem obdobju veliko nare
dila na področju tehnološkega raz
voja. Da bi tujcem pokazali, kaj so 
v zadnjih letih uspeli narediti, so 

jih povabili v Celje. Direktor An
ton Čoki je povedal, da bodo že 
letos močno povečali izvoz. V pri
hodnjih letih pa pričakujejo še 
občutnejšo rast. Letos bodo izvo
zili za milijon nemških mark iz
delkov, zlasti orodij. Ocenjuje, da 
je letošnji celjski sejem zelo na
predoval, zlasti v kakovosti. Orga
nizatorjem pa zameri, da je razsta-
vljalcem letos skopo odmeril se
jemski prostor, tako da je bil zara
di občutno povečanega števila raz
stavljalcev nepregleden. Posebno 
kritiko zasluži visoka cena najem
nin za sejemskih prostor in parkir
nina. Celjani so v tem prehiteli ce
lo sicer drage tujce. 

Birotehnika že četrtič 
v Celju 

Zasebno podjetje Birotehnika, 
d.o.o., Ptuj posluje že od leta 
1989. Ukvarja se s prodajo in ser
visiranjem birotehnične opreme, 
svetovanjem in inženiringom. Do
slej so prodajali birotehnično 
opremo Cannon, od letos naprej 
pa tudi Sanyo. V okviru obeh pro
gramov nudijt) vso birotehnično 
opremo, ki je nepogrešljiva v so
dobno opremljenih poslovnih pro
storih. Gre za fotokopirne stroje, 
telefakse, računske stroje, regi
strirne blagajne, diktafone, avto
matske telefonske odzivnike, 
trgalce papirja in osebne računal
nike. V zalogi imajo tudi potrošni 
material in rezervne dele. Za vso 

birotehnično opremo nudijo dva-
najstmesečno garancijo. Vso opre
mo tudi montirajo in servisirajo. V 
treh letih poslovanja so uspeli 
osvojiti celoten slovenski trg, po
sebno pozornost pa posvečajo po
slovanju na območju Štajerske, 
Koroške in Pomurja. Da bi svoje 
poslovanje čimbolj približali kup
cem, so odprli poslovalnice v Lju
bljani, Lenartu in Ljutomeru. Na 
letošnjem obrtnem sejmu so raz
stavljali četrtič. 

Računalniško podjetje 
Bytek 

Zasebno podjetje Bytek se je na 
letošnjem sejmu predstavilo s pro
gramskimi rešitvami za gradbe
ništvo, trgovino in proizvodnjo ter 
standardnimi finančnimi aplikaci
jami. Njihova osnovna dejavnost 
je gradnja zaokroženih poslovnih 
informacijskih sistemov od zasno
ve do končnega izobraževanja 
uporabnika. Doslej so instalirali 
že 750 programskih paketov, 240 
PC sistemov in 22 PC mrež ter se 
povezali z okrog 150 poslovnimi 
partnerji. Direktor Davorin Ke-
lenc je povedal, da je eden od cil
jev podjetja Bytek v bodoče do
seči standarda, ki določata kvalite
to informacijskega sistema in pro
gramske opreme, ISO — 9000-3 
in DIN — 66285. V ta namen se 
tudi povezujejo z Ekonomsko fa
kulteto v Mariboru. 

Prikaz starih obrti 
Letošnji jubilejni obrtni sejem so 

spremljale številne prireditve. S pri
kazom starih obrti v Hiši obrti so or
ganizatorji skušali vzbuditi zani
manje za ohranjanje nekaterih de-
javnostiu, ki že izumirajo. Tečaj 
lončarstva, ki ga je vodil Franc 
Kremžar iz Komende, je privabil tu
di Ptujčanko Cilko Bernjak: "Po
novno sem v šoli. Za lončarstvo se 
zanimam že od nekdaj. Razpis je 
bil, pa sem se odločila..." 

Majda Goznik 
Fotografije: Martin Ozmec 

Cilka Bernjak se uči lončar
sko obrt. Morda pa lončar
stvo v Ptuju ne bo povsem 
izumrlo? 

Bronasti ceh za Triko. Komercialni direktor Rado Kostanjevec 
in komercialist Štefan Žnidarič sta bila letos posebej zadovol
jna, že zaradi priznanja. 

Obrtna zadruga Panorama je letos dala poudarek tehnološke
mu razvoju. 

Agis je državno podjetje 
V l a d a Repub l ike Slovenije j e petega avgus ta spreje la 

sk l ep o razpisu natečaja za pomoč p o s a m e z n i m d r u ž b e 
nim podje t j em in d r u ž b a m v družbeni lastnini pri i zvedbi 
pres t ruktur i ranja in sanac i je . Do roka, to j e do s e d m e g a 
s e p t e m b r a , se j e pri javi lo dvesto podje t i j , ki so oceni la , 
da brez pomoč i države ne bodo mogla rešiti s t rukturn ih 
p r o b l e m o v , nasta l ih zaradi izgube trgov, preve l ikega šte
vi la zapos l en ih in preve l ik ih dolgov. 

Podjetja so ob prijavi pre
dložila strateški poslovni načrt, 
iz katerega je razvidna njihova 
pozicija na trgu, načrt, kako bo
do z glavno dejavnostjo osvojili 
izbrana tržišča, in načrt za uki
nitev neprofitnih dejavnosti ter 
profitno oceno podjetja po izve
deni sanaciji. Vlogi so priložili 
tudi sklep organov upravljanja 
o preoblikovanju podjetja v 
družbo z omejeno odgovorno
stjo, pri čemer se družbeni kapi
tal v obliki prednostnega parti-
cipativnega glasovalnega deleža 
prenese v Sklad Republike Slo
venije za razvoj. 

Kot je povedal direktor Agisa 
Jože Botolin, potekajo aktivno
sti zelo hitro. Kmalu po prijavi 
so jih povabili na razgovor, na 
katerem so jih seznanili, da so 
vsa podjetja, ki so se prijavila 
na natečaj, tudi sprejeta. Po 
podpisu pogodbe, s katero se 
urejajo razmerja med podjetjem 
in skladom (bistvo te pogodbe 
je prenos družbenega kapitala 
na sklad Republike Slovenije), 
bodo oblikovali delovne skupi
ne, ki bodo pregledale, potrdile 
ali dopolnile in spremenile sa
nacijski program. V njih bodo so
delovali predstavniki podjetja, 
sklada in zunanji konzultanti. 

Sanacija vsebuje kratkoročne 
in dolgoročne ukrepe. Med 
kratkoročne, s katerimi želijo 
ozdraviti finančno poslovanje, 
je tudi prevzem tehnoloških 
presežkov s strani sanatorja ali 
ustreznega republiškega mini
strstva. Agis je dolžan odprav
nino še 156 delavcem, ki so 
prenehali delati letos maja in ju
nija. Poleg tega bo potrebno za-
eotoviii denar za šestmesečno 

plačo in odpravnine za nekaj 
manj kot štiristo presežnih de
lavcev, kar bo znano še v tem 
tednu. 

Na skupščini podjetja, ki je 
bila 17. septembra, so sprejeli 
sklep o preoblikovanju podjetja 
v družbo z omejeno odgovorno
stjo in da se celotni kapital pod
jetja prenese na sklad. Potrdili 
pa so tudi sklenitev pogodbe 
med podjetjem in skladom. Eno 

od pomembnih določil pogodbe 
je , da bo sklad kot lastnik pod
jetja ob sprejemu zakona o la
stninskem preoblikovanju pod
jetij brezplačno prenesel na de
lavce tisti del trajnega kapitala, 
ki ga bo določal zakon, vendar 
največ do višine dvajset odstot
kov. Pri sanaciji pasive pa ima
jo Agisovi delavci možnosti, da 
postanejo lastniki v večjem ob
segu od zakona, saj bodo lahko 
svoje zadolžnice spremenili v 
delnice. 

Lastnik Agisa je sedaj sklad. 
Imenoval bo upravni odbor pod
jetja in pričel uresničevati dogo
vorjene aktivnosti. Najprej pa bo 
ugotovil, ali obstajajo realne 
možnosti za sanacijo podjetja. Go
tovo je, da bo novi lastnik izbral 
takšno vodstvo, ki bo zagotovilo 
poslovanje z dobičkom. 

MediSence razveselil 
sladkorne bolnike 

v N a r o d n e m d o m u v Ptuju j e bi la v s o b o t o d o 
brodelna svečanos t , na kater i j e d i r e k t o r d r u ž b e z 
o m e j e n o o d g o v o r n o s t j o M e d i S e n s e S loven i ja iz 
Ljubl jane M i h a Trček s l a d k o r n i m b o l n i k o m iz 
ptujske in o r m o š k e obč ine podel i l d v e s t o a p a r a t o v 
/ a merjenje s ladkorja v krvi . 

Gre za izjemno in neponovljivo akcijo, v kateri bo ta lju
bljanska firma, ki je zastopnik istoimenske ameriške, slo-

; venskim sladkornim bolnikom podelila tisoč teh aparatov. 
Osnova za delitev je bila anketa, v kateri je sodelovalo več 

; tisoč slovenskih sladkornih bolnikov. Ptujski in ormoški 
; sladkorni bolniki so aparate dobili zaradi izjemnih prizade-
i vanj v okviru društva za boj proti sladkorni bolezni, diabe-
; tološkega dispanzerja in dr. Lidije Trop. Upoštevali so tudi 
! rezultate samokontrole, pri kateri prav tako dosegajo izjem-
; ne rezultate. Direktor Miha Terček je prejemnikom povedal, 

da jim bodo aparate po preteku življenjske dobe, ki traja tri 
' do štiri leta, brezplačno zamenjali z novimi. 
[ MediSence je s svojo odločitvijo, da brezplačno podeli ti

soč aparatov za merjenje sladkorja v krvi, dokazal, da je tu
di sicer glasnik humanosti. Dejanje je toliko večje, saj so 

\ jih prejeli tisti, ki si jih zaradi šibkega ekonomskega stanja 
'! ne bi mogli kupiti, je pa za njihovo zdravljenje samokontro-
'y la nujna. MG 



TEDNIK 24. SEPTEMBER 1992 POROČAMO, KOMENTIRAMO — 3 

KMETJE OČITAJO SVOJEMU MINISTRU NEUCINKOVITOSt 

S o b i l i u k r e p i o b s u š i 

p r e p o č a s n i ? 
Na posvetu Slovenske kmeč

ke zveze, ki deluje v okviru 
Slovenske ljudske stranke, so v 
petek, 18. septembra, v dvorani 
Narodnega doma v Ptuju kmetje 
iz vse Slovenije opozorili kme
tijskega ministra Jožeta Protner
ja in nekatere njegove sodelav
ce, da vlada ni pravoča.sno in 
učinkovito reagirala za omilitev 
škode, nastale zaradi katastro
falne poletne suše. Drug za dru
gim so razpravljalci opozarjali, 
da je potrebna čimprejšnja spre
memba zakona o delitvi sred
stev sodilarnosti. Po sedanjem 
zakonu so namreč do teh sred
stev upravičene le občine, kjer 
škoda presega 10 odstotkov 
družbenega proizvoda, kmetje 
pa so predlagali, da naj bi veljal 
ta odstotek od škode v kmetij
ski proizvodnji, kar bi bilo zan
je bolj pravično, pa tudi povrni
tev škode bi bila zagotovljena v 
večjem obsegu kot sedaj. 

Zahtevali so tudi čimprejšnjo 
zagotovitev sredstev za odpravo 
posledic suše v kmetijstvu, še 
posebej nujno za jesensko se
tev, ki se je ponekod že pričela. 
Poudarili so, da ne želijo mi
loščine, ampak le čimbolj ugod
ne, po možnosti brezobrestne 
kredite, ki bi jih vrnili s pridelki 
prihodnje sezone, kajti denar za 
letos j im je vzela suša. Ob tem 
so opozorili tudi na nujnost 
boljših in predvsem ugodnejših 
povezav s slovenskimi banka
mi. Ker je največji problem po
manjkanje krme, je slovenska 
vlada takoj odobrila za razdeli
tev lO.OOO ton koruznega 
zrnja, kmalu pa bo v prizadetih 
občinah še dodatnih 100 tisoč 
ton. Odobrila bo regresiranje ob 
nakupu umetnih gnojil in semen 
ter dodatno usmerila 400 milijo

nov tolarjev za odpravo na
jhujših posledic. 

Opozorili so tudi na neenotne 
kriterije za ocenjevanje škode v 
posameznih regijah, zaradi če
sar je tudi višina ocenjene ško
de ponekod vprašljiva. 

Minister Jože P ro tne r j e raz
pravo ocenil kot zelo konstruk
tivno, saj so bila povedana ra
zlična mnenja o ugotavljanju 
škode zaradi suše od kmetov iz 
različnih koncev Slovenije. Vsi 
pa so se strinjali, da je prav, da 
imamo enotno metodiko za 
ocenjevanje, saj lahko le tako 
pridemo do objektivne ocene, ki 
naj bo podlaga za sprejetje 
ukrepov. Zatrdil je tudi, da je 
strategija razvoja kmetijstva v 
Sloveniji dobro pripravljena in 
da sloni predvsem na stalni sa
mooskrbi. 

Na očitke o prepoznem reagi
ranju vlade pa je odgovoril: 
"Moja ocena je bila, da so bili 
vladini ukrepi sprejeti z odobra
vanjem. Seveda pričakujemo, 
da bodo po ugotovljeni do
končni škodi še dopolnjeni. Pri
pombe o prepoznem reagiranju 
so bile le posamezne. Nekateri 
celo menijo, da smo reagirali 
preveč hitro in zato mogoče 
kampanjsko. Moja ocena je, da 
je ta posvet eden potrebnih 
vmesnih dogovorov, ki bodo za
gotovo vplivali na dokončne 
odločitve in sprejetje potrebnih 
strokovnih ter upravnih ukre
pov. Ukrepi morajo biti takšni, 
da bodo ublažili posledice suše 
v vseh kmetijskih panogah, ne 
le v posameznih, ki jih nekateri 
sedaj izpostavljajo." 

• Sprememba družbenega 
dogovora o delitvi sredstev soli
darnosti je glede na zahteve za
gotovo potrebna? 

"Res je, da je bilo o tem 
družbenem dogovoru povedanih 
veliko kritičnih besed. Tudi ne
kaj zahtev je bilo po spremembi 
njegove vsebine. Vedeti pa je 
treba, da lahko kakršnokoli 
spremembo sprejme le sloven
ska skupščina. V vladi smo iz 
sredstev solidarnosti že nameni
li 400 milijonov tolarjev. Ven
dar bo uporaba teh sredstev 
možna šele po spremembi druž
benega dogovora, saj upošte
vanje sedanjega ne omogoča, da 
bi ukrepe izvajali samo na 
osnovi ugotovljene škode. Kot 
je bilo slišati, predstavniki po
sameznih občin niso popolnoma 
prepričani o objektivnosti ocen 
v posameznih regijah. Mislim, 
da so tudi javna glasila dobila 
resno opozorilo, da o suši niso 
poročala enakomerno po vsej 
Sloveniji. Seveda pa to sploh ne 
sme vplivati na delo komisij za 
oceno škode." 

Na neustreznost sedanje kme
tijske zakonodaje je opozoril tu
di dr. F ranc Zagožen, predsed
nik SKZ pri SLS. Še posebej je 
nezadovoljen s sedanjimi pre
nizkimi odkupnimi cenami živi
ne in presežki mleka. Predlagal 
je enoletni odlog plačila obvez
nosti vsem tistim kmetom, ki 
jih je suša močno prizadela. 

Predsednik Zadružne zveze 
Slovenije Leo Frelih je pouda
ril, da so se vse zadružne orga
nizacije pravočasno vključile v 
ocenjevanje škode v posamez
nih okoljih. Zavzel se je za čim
prejšnjo ureditev razmer s slo
venskimi bankami, ki naj bi za-

Minister Jože Protner zavrača 
očitke o neučinkovitosti vlad
nih ukrepov ob suši. Foto: 
M. Ozmec 

gotovile brezobrestne kredite. 
Pri tem mora imeti prioriteto 
zagotavljanje sredstev za pokri
vanje krme. Zagate okrog odku
pa živine naj bi po njegovem 
mnenju rešili s sistemom držav 
nih rezerv. 

Ptujski kmetijski minister 
Franc Bezjak je med drugim 
menil, da bi vse cene v kmetij
stvu morali poenotiti na držav 
ni ravni. Podrobneje je predsta
vil nastalo škodo zaradi suše na 
našem območju ter ukrepe ob
činske vlade, o čemer smo že 
poročali. 

Republiški poslanec Janez 
Žampa pa je med drugim ugo
tovil staro resnico, da si na 
račun nesreče lahko tudi bogat, 
zato je opozoril na odgovorno 
nalogo komisij, ki škodo ocen
jujejo. Predlagal je, da bi slo
venska skupščina po hitrem po
stopku sprejela zakon, s katerim 
bi zagotovili sredstva za grad
njo učinkovitih namakalnih si
stemov. Suša to od nas enostav
no zahteva. M. Ozmec 

Govorise... 
... da je bil naš novinar po ogledu celjskega sejma ra

zočaran. Reklama je namreč obljubljala predstavitev 
starih obrti, in ko je iskal kakšno predstavnico najsta
rejše obrti, ni bilo nič. Pa taka reklama. 

... da ima ptujska tržnica žalostno prazen videz. Tudi 
zato, ker na njej več ne krožijo orli... 

... da bodo v maloobmejni krajevni skupnosti, katere 
krajani morajo iz enega konca vasi na drugega čez me
jo, uvedli 'inovacijo', ki smo jo doslej poznali samo iz 
črnega humorja, namreč pokopavanje pokojnih samo 
do pasu, da si bodo lahko sami pleli grobove. Še sreča, 
da do dneva mrtvih ni več daleč. Takrat bomo že znali 
pokazati svojo ljubezen do umrlih. 

Trinajsti dan inovatorjev 
V Mariboru bo 8. in 9. oktobra trinajsti dan inovatorjev. Potekal 

bo pod delovnim naslovom Menežerski vidik inovativnega poslo
vanja. Predavatelji, med katerimi jih bo tudi nekaj iz tujine, bodo 
govorili o okvirih inovativne družbe v Sloveniji in vlogi menežer-
jev pri njenem razvoju 

Branko Brumen in Peter Vesenjak potujeta v 
Lichenstein 

V okviru metir.arodne predstavitve Ptuja bosta Branko Brumen, 
predsednik ptujskega izvršnega sveta, in Peter Vesenjak, občinski 
minister za turizem, 26. in 27. septembra obiskala Lichenstein. Po
vabili so ju zamejski Slovenci v sodelovanju z nekaterimi poslov
neži. Branko Brumen Jim bo predstavil možnosti poslovnega sode
lovanja v okviru že sprejetih programov razvoja nekaterih dejavno
sti, Peter Vesenjak pa turistično ponudbo Ptuja. V Lichenstein bodo 
potovale tudi nekatere folklorne skupine iz ptujske občine. 

Dr. Danica Purg za ptujske menežerje 
Direktorica Centra za izobraževanje vodilnih delavcev na Brdu 

pri Kranju dr. Danica Purg je ptujskemu izvršnemu svetu podarila 
dve štipendiji i/ managementa. Pogoj je znanje nemškega jezika. 
Pokazalo se je, da je izbira za vlado trd oreh, saj so le s težavo 
našli dva kandidata, ki si bosta štipendijo prislužila šele z uspešno 
opravljenim preizkusom znanja iz nemškega jezika. 

Prodajalne kruha v najem 
Podjetje Ptujske pekarne in slaščičarne Ptuj bo štiri svoje proda

jalne kruha v začetku oktobra oddalo v najem. Odločitev zahteva 
racionalizacija poslovanja. Prodajalne bosta vzeli v najem njihovi 
delavki. 

Jesenska setev v ptujski občini 
Po podatkih povprečja zadnjih petih let naj bi jesensko setev 

pšenice opravili na 3924 ha, ječmena na 1290 in oljne ogrščice na 
454 ha. Zaradi težav pri zagotavljanju denarja, ki so podledica le
tošnje suše, je ptujskj izvršni svet za pomoč zaprosil republiško 
Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano. Pričakuje, da bo 
tako zagotovil potrebnih 166 milijonov in nekaj tolarjev, da bi ure
sničili setvene načrte v ptujski občini. 

To soboto znova program lokalne televizije Ptuj 
26. septembra bo na tretjem kanalu znova oddaja lokalne televi

zije Ptuj. Tokrat se bo pričela ob 20.uri in ne ob 21. kot doslej. 
Med prispevki omenimo pogovor z republiškim ministrom za kme
tijstvo, gozdarstvo in prehrano mag. Jožetom Protnerjem, razstavi 
Zbiram — torej sem in o škodljivostih kajenja ter priprave na od
prtje športnega centra Goja tenis. Avtor oddaje in snemalec Tinček 
Ivanuša je v program uvrstil še druge prispevke, v okviru katerih 
bo predstavil trenutno najzanimivejše dogodke v Ptuju in okolici. 

Oddajo bodo ponovili v nedeljo, 27. septembra, ob 10. uri na 
istem kanalu. Pripravila: MG 

SLOVENSKI KMETIJSKI MINISTER MACISJER JOŽE PROTNER V PTUJÛ ^̂  

Učinkovitost — vodilo za vse 
v ptujski i z v r š n e m .svetu in skupšč in i se zavedajo po

mena kmet i j s tva , za to so m e d prv imi sprejel i usmer i tve 
za njegov r a z v o j in i m e n o v a l i s trokovni svet za kmet i j 
stvo, j e na p e t k o v e m p o g o v o r u s lovenskega kmet i j skega 
minis tra m a g . J o ž e t a Protner ja z direktorj i ptujskih 
kmet i j sk ih o r g a n i z a c i j , z a d r u g in d r u g i m i kmet i j sk imi 
organ izac i jami poudar i l predsedn ik i zvršnega sveta 
B r a n k o B r u m e n . 

Glede na velikost kmeti jskih 
površin in udeležbo ptujskega 
kmetijstva v družbenem proizvodu 
občine in republike v Ptuju pri
čakujemo, da bo Ptuj regijsko sre
dišče na področju kmetijstva, da 
bo tu območna kmet i j sko—goz
darska zbornica ter da b o m o aktiv
no sodelovali pri načrtovanju 
kmetijske poli t ike v Sloveniji . 
Predlagajo tudi, da mora biti stra
tegija razvoja kmetijstva vključe
na v načr tovano ekonomsko polit i
ko države in da naj se v sanacijo 
gospodarstva enakovredno vključi 
tudi kmetijstvo. 

Z 39.590 hektari kmeti jskih 
površin je ptujska občina druga 
največja kmetijska občina v Slo
veniji. V družbeni lasti j e 7212 ha 
ali 18,2 odstotka, v zasebni pa 
32.378 ali 81,8 odstotka. Franc 
Bezjak, ptujski minis ter za kme
tijstvo, j e republ iškega gosta .sez
nanil tudi s podatki o tem, da se j e 
delež kmečkih prebivalcev v zad
njih desetih letih zmanjšal za 3,82 
odstotka in znaša 10.499 prebival
cev ali 16,3 odstotka vseh prebi
valcev občine. V republ iškem m e 
rilu j e delež kmečkega prebival
stva 7,2 odstotka. Po deležu druž
benega proizvoda iz kmeti jstva pa 
ptujska občina celo prekaša prvo 
kmetijsko občino v Sloveniji . 

Slovenski kmetijski minister mag. 
Jože Protner je ocenil, da se položaj 
kmetijstva pri nas ne slabša, res pa 

je, da je ta gospodarska panoga 
močno prizadeta zaradi suše. Pripra
ve na jesensko setev normalno pote
kajo, razmere pa niso nič slabše kot 
pred letom dni. Vse je pripravljeno 
tudi za spravilo sladkorne pese. Po
goje za jesensko setev bodo objavili 
v tem tednu. 150 milijonov tolarjev 
bodo še dodatno razdelili med tr7.ne 
proizvajalce pšenice, tako da bo 
vsak dobil še po dva obljubljena to
larja za kilogram prodanega izdelka. 
Treba pa bo čimprej re.šiti tržne pre
sežke mleka, zaščititi domačo rejo 
govedi in proizvajalce perutnine, ki 
se želijo bolj kot doslej vključiti v 
cilje slovenskega kmetijstva. Kme
tijski proizvajalci si tudi prizadeva
jo, da bi se končno rešilo vpra.šanje 
gospodarskega sodelovanja s 
Hrvaško, ki je za perutninarje in 
mlekarje še vedno zanimivo tržišče. 

Mag. Protner j e povedal, da 
vpra-šanja tekoče ekonomske po
litike rešujejo z nekaterimi ukrepi 
zaščite in spodbude domači proiz
vodnji. Razreševanje sprotnih pro
blemov pa ministrstvu jemlje dra
goceni čas za uresničevanje dolgo
ročnih ciljev. 

Strategija razvoja 
kmetijstva pripravljena 

V tem tednu bo republiško mini
strstvo za kmetijstvo objavilo strate
gijo razvoja kmetijstva Slovenije. 
Eden ciljev je , da zagotovimo stalno 
samooskrbo z doma pridelano hra

no. V to se vključuje tudi zakon o 
namakanju, ki naj bi čimprej prišel 
v vladno proceduro. V Sloveniji naj 
bi v bodoče namakali od 100 do 110 
tisoč hektarov kmetijskih površin, 
trenutno pa jih le nekaj nad 6000. 
Projekti za namakanje na Dravskem 
in Ptujskem polju so že pripravljeni: 
prvega, v okviru katerega naj bi ure
dili namakanje na okrog 6400 hekta
rih, bodo v kratkem predstavili. 
Ocenjujejo, da bo gradnja stala 
okrog 36 milijonov nemških mark, 
država pa naj bi zagotovila 65 od
stotkov potrebnih sredstev. Projekt 
naj bi vodilo namakalno podjetje, ki 
bi za začetek dela potrebovalo dva 
milijona nemških mark, po šestih le
tih pa bi pričelo pozitivno poslovati. 

Rešitev: krediti po 
najugodnejši obrestni 
meri 

v pogovoru z republiškim kmetij
skim ministrom Jožetom Protnerjem 
so predstavniki ptujskih kmetijskih 
organizacij najpogosteje opozarjali 
na problem i<reditiranja jesenske 
setve in plačevanje tekočih obvez
nosti. Pričakujejo, da jim bo vlada 
pomagala z najugodnejšimi krediti 
— krediti brez obresti. Magister 
Protner se je zavzel za sprejem 
takšnih ukrepov, ki bodo učinkoviti 
za kmete in kombinate, pri tem pa 
bodo poskušali razrešiti tudi položaj 
delavca v družbenem kmetijstvu, na 
katerega .se je ob letošnji suši poza
bilo. Poleg tega bodo podaljšali rok 
za nekatere ugodnosti, ki so bile 
sprejete za ublažitev posledic le
tošnje suše. Tako so predalagali tudi 
v drugih slovenskih obvčinah, ne sa
mo v ptujski. 

V Kmetijskem kombinatu Ptuj je 
suša naredila za okrog 300 milijo
nov tolarjev škode, za jesensko se
tev pa potrebujejo 242 milijonov. 
Banke kljub priporočilom vlade, da 

naj pomagajo kmetijstvu, še čakajo 
z ugodnimi krediti. Največ denarja 
pod ugodnimi pogoji bo zato treba 
zagotoviti zunaj poslovnih bank. 

S t anko Tomanič iz Kmetijske za
druge Ptuj je povedal, da bi za je 
sensko setev potrebovali 50 milijo
nov tolarjev. Govoril je tudi o 
težavah v vinogradništvu: trgatev se 
približuje, vinogradniki pa pričaku
jejo takojšnje plačilo. 

V Kmetijski zadrugi Dravsko pol
je bi potrebovali za jesensko setev 
pet milijonov tolarjev, pet milijonov 
pa za ublažitev posledic po suši. V 
ptujski semenarni ocenjujejo, da ne 
bodo dobili vrnjenega niti osnovne
ga semena, v mlekarni pričakujejo, 
da bo vlada v kratkem razrešila 
vprašanje stimulacij. Perutnina je v 
obdobju prestrukturiranja in sanaci
je , suša je svoje naredila tudi v goz
dovih, trsničarji pričakujejo, da bo 
vlada z zakonom prepovedala uvoz 
trsnih cepljenk neznanega izvora in 
podobno. 

Težav v kmetijski proizvodnji je 
veliko in vsi pričakujejo, da bo 
država nekaj naredila. Aktivnosti 
potekajo na vseh področjih, vlada pa 
bo pri sprejemanju ukrepov temelji
ta. Veliko za zdaj odprtih vpra.šanj 
se bo razrešilo z uvajanjem tržnega 
reda. V pripravi je več zakonov, ki 
jih kmetje nestrpno pričakujejo. Gre 
za zakon o skladu kmetijskih zem
ljišč, zakon o gozdovih, o veterinar
ski dejavnosti ter vinski zakon. V 
kratkem se bo kmetijsko ministrstvo 
pričelo temeljiteje ukvarjati tudi z 
vprašanji svetovalne službe in kme
tijskega šolstva. Glede ptujskega 
šolskega posestva je mag. Protner 
povedal, da ga veseli, da rešitev • 
iščejo znotraj občine, obljubljena i 
pomoč glede urejanja učnega centra I 
Grajenščak pa trenutno "miruje". S j 
šolskim ministrom se bosta o tem v i 
kratkem temeljito pogovorila. MG j 



RENESANSA ZBIRATEUSTVA NA SLOVENSKEM 

Z b i r a m — t o r e j s e m 
Raz.stava Pokrajin.skega m u z e j a P t u j , ki s t a j o pr ipravi 

la S t a n k a in Aleš G a č n i k , j e v našem prostoru zdaj do
k o n č n o o d g n a l a d v o m e o t e m , da muze j ni s a m e m u sebi 
n a m e n , da zb i ranje in o h r a n j a n j e "s tarega" ni s a m o nje
gov pr iv i l eg i j , pa tudi da zb irke lahko obstajajo tudi zu 
naj m u z e j s k i h pros torov — m u z e j j ih le r<;gistrira. 

Ljudje zbiramo vse... 
Sicer pa so k nastanku muze

jev pripomogli prav zasebni 
zbiralci. Spomnimo se barona 
Žige Zoisa, čigar zbirka minera
lov je bila osnova za nastanek 
Kranjskega deželnega muzeja 
(danes Narodni muzej v Lju
bljani), ali pa v Ptuju Simona 
Povodna, ki je zbral, opisal in 
ohranil mnoge rimske nagrobni
ke in druge kamnite spomenike 
iz Ptuja in okolice. V Ptuju ne 
moremo mimo Franca Ferka, ki 
je zbiral arhivalije, knjige, 
umetnine, sodeloval pri arheo
loških izkopavanjih, zbiral nov
ce in orožje ter vse to razstavil 
najprej v kletnih prostorih nek
danje ptujske gimnazije v Pre
šernovi ulici. Kasneje je prido
bil prostore v nekdanjem domi
nikanskem samostanu. Tako je 
njegova zbirka temelj ptujskega 
muzeja, knjižnice in arhiva. 

Stanka in Aleš Gačnik sta v 
izčrpnem in oblikovno prijet
nem katalogu med drugim zapi
sala: "Na ptujsko — ormoškem 
področju so se formirale zbirke, 
ki so vezane na inserte iz naše 
lokalno — regionalne zgodovi
ne: numizmatične zbirke grških, 
rimskih in avstroogrskih nov
cev, arheološke površinske 
najdbe, razglednice od konca 
19.stoletja do druge svetovne 
vojne, slikarske in grafične 
zbirke slovenskih in tujih likov
nih umetnikov, zbirke kmečkih 
in meščanskih ur 19. in 20. sto
letja, zbirke žepnih ur, stano
vanjska oprema od baroka do 
secesije, tako imenovani etno
loški predmeti kmečke kulture 
zadnjih dveh stoletij ter številni 
drobni predmeti, ki pričajo o 
zgodovini in identiteti ljudi s te
ga predela Slovenije." 

Muzej že od leta 1988 siste
matično dokumentira in razi
skuje premično kulturno de
diščino, ki ni v njegovem var
stvu. Razstava predstavlja del 
tega štiriletnega dela, ki je ve
zano na območje ptujske in or
moške občine. Stanka Gačnik je 
obdelala zasebne zbiralce in nji
hove zbirke kot rdečo nit v zgo
dovini muzealstva, Aleš Gačnik 
pa se je lotil otroškega in mla
dinskega zbirateljstva — anali
za je nastala na osnovi anket. 

O fenomenu zbirateljstva in 
zasebnih zbiralcev je Aleš 
Gačnik v katalog zapisal: "No
bena izmed zbirk t.i. privatnih 
zbiralcev na ptujsko — or
moškem področju ni javna zbir
ka, ki bi bila na ogled na
ključnim obiskovalcem. Pri tem 
se moramo zavedati dejstva, da 
do takšnih iniciativ ni prišlo niti 
s strani zbiralcev niti s strani 
muzejev. Zbirke so v glavnem 
poznane le v družinskih in pri
jateljskih krogih, med sosedi in 
vaščani ter nemara tudi med sa
mimi zbiralci. Naključnih obi
skovalcev zbirk v glavnem ni. 
Večina ljudi je ob prvem 
soočanju z zbirkami prese
nečena in večina, zlasti nepoz-
navalci, misli, da gre za nepre
cenljive vrednosti zbirk. Prese
nečeni so tudi nad količino 
zbranih predmetov ter nad dej
stvom, da je možno toliko stvari 
sploh zbrati. Najpogostejša mi
selna asociacija je v teh trenut
kih povezana s pomislekom, kaj 
vse bi si lahko kupili, če bi 
zbirko prodali." 

Razstava je že v pripravah 
imela med zbiratelji ugoden od
mev. Med njimi in muzejem se 
je vzpostavil nek nov odnos, ki 
še posebej muzeju narekuje in 
odpira nove oblike, kar je pou
daril tudi republiški poslanec 
Jaša Zlobec, ki je razstavo 
odprl: "Muzejske zbirke in raz
stave so muzealci postavljali in 
urejali po pravilih in pameti, ki 

jo je stroka zakoličila sama se
bi. Obiskovalci so bili nekakšno 
nujno zlo, ki ga je pač treba 
prenašati in seveda skrbno nad
zorovati, da česa ne polomi in 
potare ali celo ukrade. Šele zad
nja leta se pri nas z vse večjim 
uspehom prebija spoznanje, da 
mora biti muzej živ organizem, 
ki živi s svojim okoljem, in da 
je razstava dogodek, ki obisko
valcem nekaj pove in sporoči, 
pa jih tudi izzove in razvedri. 
Tako kot se bodo naslednje dni 
spraševali po Ptuju: 'Si že bil 
na razstavi o zbirateljstvu v Po
krajinskem muzeju? Nisi? Le 
pohiti, ne veš, kako je zanimi
vo. ' 

Ne bom tule govoril o Ptuju, 
ki je sam po sebi muzej v vseh 
mogočih pogledih. O tem sami 
veste neskončno več od mene. 
Tudi muzeološki, antropološki 
in zgodovinski vidik zbiratelj
stva je izčrpno in pregledno 
predstavljen v izvrstno sesta
vljenem katalogu. Kot že reče
no, zakonca Gačnik sta vsake
mu priložnostnemu govorniku 
že vnaprej odvzela vsakršno 
možnost, da bi se pobahal s 
svojim znanjem ali posebno 
vednostjo o fenomenu zbiratel
jstva in zbiralcev. Mogoče bi 
posebej omenil še to, da brez 
predanosti, strasti in vztrajnosti 
zbiralcev seveda te in takšne 
razstave nikoli ne bi bilo, zato 
naj njim velja hvaležnost nas 
obiskovalcev..." jyĵ Y 

Razstavo je odprl republiški poslanec Jaša Zlobec 

Uspešen šesti teden 
ormoških 
upokojencev 

T E D E N B O G A T I H A K T I V N O S T I • P E Š N A L I T -
M E R K • P R E D A V A N J A IN Š P O R T N E A K T I V N O 
STI • RAZSTAVA R O Č N I H D E L IN K U L I N A R I K E 

Šesti teden upokojencev 
občine Ormož so pričeli minu
li ponedeljek s slavnostno sejo 
predstavnikov vseh osmih 
društev, združenih v občinsko 
zvezo, na kateri so ocenili 
svojo dejavnost v minulem le
tu. Milan Čurin j e ob tej pri
ložnosti predstavil program 
aktivnosti za bližnje volitve. 

Ta dan so obiskali tudi 32 
bolnih in ostarelih članov 
Društva upokojencev Ormož. 
Ti so bili veseli obiska in po
zornosti , pa tudi daril, ki j e 
prispeval tudi ormoški Rdeči 
križ. 

35 upokojencev se je v to
rek odpravilo peš na Litmerk, 
kjer so imeli piknik. V sredo 
sta bili dve strokovni preda
vanji: dr. Vesna Mele je govo
rila o pogostih pojavih bolez
ni, Lidija Ruška pa o prehrani 
starejših ljudi. Nič manj zani
mivo ni bilo v četrtek, ko so 
se bila razna športna srečanja 
med posameznimi društvi 
upokojencev. Pomerili so se v 
balinanju, šahu in ruskem ke
gljanju ter tekmovanje sklenili 
s kartanjem. 

Iz leta v leto si je prijetno 
ogledati razstavo ročnih del, 
ki j ih naredijo upokojenke. 
Letos so j o popestrili s slikar
sko razstavo Vide Rajh in Zo
fije Škoršič. 

"Upokojenci so zadovoljni s 
tem, kar imajo, ker so pač vaje
ni skromnosti, vendar bi bili ve
seli, če bi bila njihova jesen 

življenja nekoliko bogatejša tu
di po materialni plati," je na so
botni sklepni prireditvi poveda
la predsednica Zveze društev 
upokojencev občine Ormož Ma
rica Brazda in poudarila, da v 
glavnem povzema to, kar so 
upokojenci posebej izpostavili 
na svojih rednih letnih občnih 
zborih. Moti pa jo, da se po
skuša zadnji dve leti izničiti vso 
delo, ki ga je ta generacija opra
vila v minulih štiridesetih in 
več povojnih letih. 

Ivo Sisinger, predsednik De
mokratske stranke upokojencev 
Slovenije, ki se je udeležil so
botne slovesnosti, je med dru
gim povedal, da je od več kot 
450.000 upokojencev v društvih 
380.000 in s tem so najmočnejši 
v Sloveniji; nanje bo morala 
slovenska politika ob bližnjih 
volitvah računati. 

Društvo upokojencev Tomaž 
pri Ormožu je ob tej priložnosti 
prejelo priznanje Zveze društev 
upokojencev Slovenije. 

Sobotne sklepne slovesnosti 
šestega tedna upokojencev ob
čine Ormož se je udeležilo tudi 
okoli 50 "razseljenih" Ormo-
žanov, ki so ob tej priložnosti 
pri Domu upokojencev zasadili 
tri drevesa. Prijeten kulturni 
program so pripravili ormoški 
godbeniki pod vodstvom Slavka 
Petka, moški pevski zbor iz 
Ivanjkovcev, tamburaši iz Veli
ke Nedelje, ormoški oktet ter 
učenci osnovne šole Ormož. 

Vida Topolovec 

POUK V OSNOVNI ŠOU GORIŠNiCA SPET VAREN 

S t a r e n a p a k e o d p r a v l j e n e 

Priz idek k osnovni šoli 
G o r i š n i c a nosi le tnieo 
1972 , stari del šole pa si 
bo k m a l u nadel stoti 
križ . Pa v e n d a r so m o 
rali obnovi t i ve l iko 
mlajš i del in zdaj j e v 
n j e m spet m o g o č varen 
pouk . 

Odprtje obnovljenega dela 
šole je bilo prej.šnji petek, slo
vesno in s prisrčnostjo, ki jo 
znajo ustvariti le otroci. Pripra
vili so hodumušen kulturni pro
gram, v katerem ni manjkalo 
pesmi pevskega zbora, plesa, 
irulic in aktualnega "pogovora" 
v narečju. Pridružili so se jim še 
pevci mešanega pevskega zbora 
Prosvetnega društva Ruda Se-
verja Gorišnica, ki ga vodi Sla-
vica Cvitanič, in tamburaši iz 
Zagojičev, ki jih vodi Ivan 
Vojsk. Z likovnimi deli so pred
stavili pedagogi Jože Foltin, 
Bojan Lubaj in Boštjan Rihtar. 

Na šoli Gorišnica plešejo tudi kankan 

Slavnostna govornica je bila 
članica ptujskega izvršnega sve
ta, odgovorna za šolstvo, Kristi
na S a m p e r l — P u r g , zbrane pa je 
pozdravil tudi ravnatelj šole 
Branko S i r e c in predstojnik or
ganizacijske enote republiškega 
Zavoda za šolstvo Slavko S i r e c . 

Obnova je občino stala 48 mili
jonov tolarjev. Drugo polletje lan
skega šolskega leta so učenci 
Osnovne šole Gorišnica gostovali 
na Osnovni šoli Markovci. Obno
vitvena dela so bila narejena v ro
ku in prvi šolski dan novega .šol
skega leta so pričeli že v obnovlje
nem delu šole. NaV 

Iz šolske prakse za prakso 
č a s brezskrbnih počitnic se je 

iztekel in v naši zavesti je poti
ho zadišalo po šoli. Ovite knji
ge in zvezki, čiste torbe, ošilje-
ni svinčniki in barvice so težko 
pričakale prvi šolski dan, da se 
pred učitelji in učenci pokažejo 
v vsej svoji modrosti in učeno
sti. Enak pedagoški nemir se je 
lotila tudi učiteljev, staršev in 
svetovalnih delavcev, češ ali 
nam bo tudi letos uspelo posre
dovati učencem dovolj strokov
nega in praktičnega znanja za 
življenje. 

Ljudje smo 'pisana" družba ne 
samo po videzu — fizionomiji, 
temveč predvsem po svoji du
hovni vsebini in širini,.zato po
skušajmo z veliko mero strpno
sti in sprejemanjem drug druge
ga takšnega kot je, z njegovimi 
dobrimi in slabimi lastnostmi 
vred, ustvariti prijetno in prijaz
no šolo za vse. Pri tem nam naj 
krepijo samozavest in dajejo 
občutek duhovnega miru besede 
velikega modreca Reinholda 
Neibuhra: "Bog, nakloni mi 
MIRNOST, da bom lahko pre
našal, česar ne morem spreje
mati, POGUM, da bom sremin-
jal tisto, kar zmorem, in MO
DROST, da bom znal ločiti 
prvo od drugega." 

V šoli se zraven teorije vsak 
dan srečujemo tudi s povsem 
praktičimi problemi, ki jih pred 
nas postavlja življenje, zato bi 
rada predstavila vsem, ki ste ka
korkoli povezani s šolo, enega 
izmed PRAKTIČNIH NAČINOV 
REŠEVANJA KONFLIKTOV V 
ŠOLI, s katerim so sodelavci 
univerze v Niimbergu želeli po
magati tamkajšnjim učiteljem. 
Avtorji tega študijskega projek
ta Georg Becker, Giinter L. Hu-
ber, Hunz Mandl in Diethelm 
Wolh so v svojo študijo zajeli 3 
problemske sklope: 

— moteč pouk in pomanjklji
vo sodelovanje pri pouku 

— slab učni uspeh 
— plahost — anksioznost — 

strah pred šolo 

Avtorji nam ne posredujejo 
nobenega potencialnega recepta 
za reševanje problemov med 
učitelji in učenci, saj se tudi 
živeti ne da po nekih povsem 
vnaprej določenih receptih. 
Svetujejo jim, da ob reševanju 
problema poiščejo najustrez
nejšo rešitev iz vsakdanje prak
se. To lahko izvedejo na tele 
načine: 

— Zainteresirani učitelji se 
zberejo v manjših skupinah in 
diskutirajo o vsakdanjih proble

mih in o tem, kako bi jih bilo 
mogoče.rešiti. 

— Učitelj hospitira v razre
du, zapisuje opažanja z name
nom, da vidi, kako drugi rešuje
jo podobne probleme, kot jih 
ima sam, in da učitelju, pri ka
terem hospitira, pomaga nepri
stransko reševati njegove šolske 
probleme. 

— Konfliktno situacijo (če 
predvideva, da se bo zgodila) 
posname na magnetofonski trak 
ali s kamero na videokaseto, da 
potem sam ali skupaj s sodelav
ci razčlenjuje, kako bi lahko 
bolje rešil problem. 

Učitelj naj pri reševanju pro
blemov z učenci O B D R Z I S E N -
ZIBILNOST — občutljivost — 
pedagoško relevantno razliko 
med seboj in učencem — se 
pravi, med njima naj ostane di-
ferentna razdraženost. Svoje 
načine reševanja naj preizkusi, 
in če je potrebno, spremeni svoj 
položaj. Pri tem naj mu poma
gajo: 

— K O M P E T E T N O S T -
zmožnost, pravica do odločanja. 
Probleme naj analizira in izbere 
najboljšo pot za rešitev; 

— R E F L E K S I V N O S T — 
povratne informacije. Učitelj 
naj bo pripravljen položaj pre-
kontrolirati — presoditi — pred 
predavanjem in po njem ter ta
ko ugotoviti razliko oz. učinek 
med pričakovanim in dejan-
jskim rezultatom; 

— V E R H A L T E N S S I C H E 
R H E I T — zanesljivo zunanje 
obnašanje. Na pravilno ob
našanje in pravilen razvoj učen
ca je možno vplivati z vajo. 
Učitelj naj se zaveda svojih 
sposobnosti, kako daleč lahko 
rešuje probleme z učencem — 
sicer naj prepusti problem za to 
usposobljenim strokovnjakom. 

Opis in način 
reševanja nekaterih 
konfiiktnilt situacij 

I . 

CIaudia je bila najbolj nagajiva 
učenka v razredu. Ne lepo in ne 
grdo opozorilo učitelja ni nič zale
glo. Četudi je bila pohvaljena za 
najmanjšo stvar, se ni poboljšala, 
kar naprej se je igrala, zibala na 
stolu, izzivala sošolce in motila 
ves razred pri pouku. Učitelj je 
povabil kolega učitelja sosednjega 
razreda, da je opazoval Claudio 
pri dveh urah — pri frontalni in 
pri skupnski obliki. Ugotovil je, 
da je Claudija nepriljubljena in ce
lo osamljena. Opazil je, da je pri 
skupinskem delu sodelovala, bila 
motivirana za delo — za rešitev 
svoje naloge v skupini ter se 
začela javljati in sodelovati tudi 
pri frontalnem plenarnem delu. 
Torej se je našla v manjši skupini. 
Za oba učitelja in Claudio je bil to 
velik napredek, saj sta s takim 
načinom opazovanja ugotovila, s 
kakšno obliko in metodo dela pri 
pouku lahko pomagata Claudiji. 

Nadaljevanje prihodnjič 

R A D I O P T U J 
(98,2 MHz - ULTRAKRATKI VAL, 

1485 khZ - SREDNJI VAL) 
ČETRTEK, 24. septembra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, horo

skop, varnost. 14.30 Go.st: Tone Fornezzi—Tof. 15.00 Obvestila, 
gia.sba in EPP 16.15 Novice. 16.30 Po domače in čestitke. 17.00 
Obvestila. Glasba in EPP ter vmes: 17.15 Mali oglasi. 17.30 
VČERAJ—DANES—JUTRI, obvestila. 17.45 Mali oglasi. 17.55 
Uspešnica dneva. 18.00 URICA DOMAČIH. 

PETEK, 25. septembra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, horoskop, 
varnost. 15.00 Obvestila, glasba in EPP 16.15 Novice. 16.25 V 
vrtu. 16.30 Po domače in čestitke. 17.00 Obvestila, glasba in EPP. 
17.30 VČERAJ—DANES—JUTRI, obvestila^ glasba in EPP 17.55 
Uspešnica dneva. 18.00 MALI OGLASI V ZIVO. 19.30 — 24.00 
PRVI VEČERNI PROGRAM RADIA PTUJ (Lestvica 2 x 7 , Po
pularnih 10 naših diskotek, 3—3—3 in AS, Glasba za lahko noč, 
...)! 

SOBOTA, 26. septembra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, horoskop, 
glasba in EPP 15.00 Obvestila, glasba in EPP, Čestitke poslušalcev. 
17.00 Obvestila. Glasba in EPP ter vmes: 17.15 Mali ogla.si. 17.30 
V Č E R A J — D A N E S - J U T R I , obvestila. 17.45 Mali oglasi. 17.55 
Uspešnica dneva. 18.00 URA ZA ŠTUDENTE. 

NEDELJA, 27. septembra: 10.00 ORFEJČEK. 11.00 Tedenski 
pregled, obvestila, horoskop, glasba in EPP. 11.50 Kmetijska odda
ja. 12.00 Domača ustvarjalnost. Svetloba duha. 13.00 Čestitke po
slušalcev. 

PONEDELJEK, 28. septembra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, ho
roskop, varnost. 15.00 Obvestila, glasba in EPP. 16.15 Novice. 
16.30 Po domače in čestitke. 17.00 Obvestila. Glasba in EPP ter 
vmes: 17.15 Mali oglasi. 17.30 VČERAJ—DANES—JUTRI, obve
stila. 17.45 Mali oglasi. 17.55 Uspešnica dneva. 18.00 Mala ptujska 
kronika, šport, kultura — vmes glasba po izboru Draga Skoka. 

TOREK, 29. septembra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, horoskop, 
varnost. 15.00 Obvestila, glasba in EPP 16.15 Novice. 16.30 Po do
mače in čestitke. 17.00 Obvestila. Glasba in EPP ter vmes: 17.15 
Mali oglasi. 17.30 VČERAJ—DANES—JUTRI, obvestila. 17.45 
Mali oglasi. 17.55 Uspešnica dneva. 18.00 V ŽIVO. 

SREDA, 30. septembra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, horoskop, 
varnost. 14.30 POLITIČNI KABARET Radia Študent. 15.00 Obve
stila, glasba in EPP 16.15 Novice. 16.25 Za planince. 16.30 Po do
mače in čestitke. 17.00 Obvestila. Glasba in EPP ter vme§: 17.15 
Mali oglasi. 17.30 VČERAJ—DANES—JUTRI, obvestila. 17.45 
Mali oglasi. 17.55 Uspešnica dneva. 18.00 NAŠ GOST: Bioener-
getik in radiestezist Ivan Lah. 
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Piše: TJASA 
MRGOLE-JUKiC 

Prazgodovinsko 
obdobje 

2 e v prejšnjem poglavju 
smo ugotovi l i , da znanost od
kriva počasi in postopoma ti
ste nam najbolj skrite in od
daljene kotičke zgodovine. 
Tako so s pomočjo najdenih in 
izkopanih kosti naših predni
kov znanstveniki ugotovil i , da 
so imeli ti ljudje izbočena 
čela, manjše možgane , močne 
čeljusti , da so hodili po dveh 
nogah in da so uporabljali 
orodje in orožje. 

Naši predniki so se pojavili 
verjetno pred 30.000 leti. No, 
boste rekli , lepa zgodovina, ki 
govori verjetno, približno..., 
nič ni na tančno in mnogo se 
predvideva. Ali j e to tudi zgo
dovina? Ker ne vemo na
tančno, kdaj in kako je bilo, 
imenujemo to obdobje praz
godovina — predzgodovina, 
ljudi iz te dobe pa praijudje. 

Ko bomo govorili o pravi 
zgodovini in pravih ljudeh, 
bodo ti že živeli čisto tako kot 
mi danes . Da pa bi to bilo mo
goče, j e moral človek porabiti 
več kot 10.000 let in v tem 
času iznajti in si izmisliti naj
pomembnejše stvari , ki so 
nujno potrebne, da bi se prava 
zgodovina lahko začela. 

Nekoč j e moral človek spoz
nati , da meso , ki j e pečeno, 
lažje grizeš. In nekoč je moral 
spoznat i , kako pridobič ogenj . 

Ali imaš kaj fantazije? Pred
stavljaj si, da bi te z neko sku
pino postavil i v pragozd, vas 
tam pustil i in vi bi seveda 
želeli preživeti . Verjetno si že 
gledal kak film, kjer so se 
ljudje znašli v taki situaciji. 
Fi lm je bil napet in akcijski. 
Sedaj pa p c ^ s t a v i sebe v tako 
si tuaci j( \ kakd hi preživel in 
kaj bi pcčel . 

Ali bi si znal naredit i ogenj? 
Ali veš, kako težko j e to? 
Poizkusi — pa ne z vžigalica
mi! Z dvema kosoma lesa, ki 
ju drgneš drugega ob drugega, 
dokler vse skupaj ne postane 
tako vroče, da se vžge. Ali bi 
se sploh tega domisli l? Koliko 
časa bi potreboval? Kaj bi j e 
del? Ali bi si znal poiskati 
hrano? Ali bi lahko ubil žival 
in kako bi to storil? Ali bi si 
znal izdelati orodje — seveda 
iz predmetov, ki bi j ih našel v 
naravi? 

Najstarejše orodje praljudi 
j e bilo kar iz vej in kamnov. 
Vendar pa si zapomni , da no
bena žival ne zna izdelati 
orodja in to j e tisto, kar loči 
č loveka od živali . Prav zaradi 
te sposobnost i mu pravimo, da 
j e višje razvito bitje. 

Ker so izdelovali orodje iz 
kamnov, imenujemo to obdobje 
preprosto KAMENA DOBA. 

V tistem času še niso poznali 
hiš, na našem planetu pa je bilo 
mnogo bolj mrzlo kakor danes, 
saj j e bila ledena doba. Zime so 
bile daljše, poletja pa krajša in 
bolj mrzla. Sneg se v dolinah ni 
stopil po celo leto in zato pravi
mo, da je bila S T A R E J Š A KA
M E N A DOBA V ČASU L E 
D E N E D O B E . 

Risba KROMANJONCA — 
imenovanega po Cro—Ma-
gnonu, jami v Franciji, kjer so 
našli okostje. Po videzu in 
splošnih oblikah je bil podo
ben današnjemu človeku. 

I Zgodovina religije za mlade j 
'{/{/{'{'iU'. •:>;•'••'•••-•>•'•• V-----:--'------':-/ W.v.v:..-:.-.'../ •yl.:'.:'yl;.'A'. 'y.'y.'y.W.-:'yJ 'y.'y.'y.'yJyJyJ fyjy.'y/yjyjy.- !yjylyjylylyi !ylyly'y.'yiy. !ylylyiyiyly. .'yjy.'y.'y,'y.<y, .'yjyjy,'y,'y>y. •M--.'yMy.'yM.-M 

Kam pa so se ti ljudje zate
kli, me boš vprašal. Hiš ni bi
lo, pa centralne tudi ne. Kam 
pa bi se zatekel ti? Vse, kar 
imaš, je to, kar ti nudi narava. 
Ali si se že spomnil? V jame, 
kajpak. Tam ni tako mrzlo, pa 
tudi sneži in dežuje ne. Zato 
te ljudi imenujemo JAMSKI 
LJUDJE. 

Ti ljudje pa so za zgodovino 
tako zelo pomembni tudi zato, 
ker so iznašli nekaj, kar je ta
ko pomembno za čU)veka, to 
je G O V O R , govorjenje, da so 
se med seboj lahko sporazu
mevali . Tudi živali se spora
zumevajo in oddajajo posebne 
glasove ali zvoke, toda tega 
ne znajo poimenovati z bese
dami. 

Zapomni si, da je G O V O R 
druga pomembna značilnost, 
ki loči človeka od živali. 

Ali si predstavljaš življenje 
teh ljudi? Kot vemo, so poz
nali orodje, znali so si prido
biti hrano, lovili so živali, 
poznali so ogenj, pekli meso, 
se oblačili v kože živali, da 
j ih ni zeblo, živeli v jamah v 
skupini. Človek nikoli ni živel 
sam, zmeraj v skupini, ker j e 
bil tako bolj varen in 
močnejši . Življenje v skupini 
je lažje. Zato pravimo, da je 
Č L O V E K D R U Ž B E N O 
B I T J E . Takim prvim skupi
nam ljudi pravimo horde. 

Ker pa je človek živel v 
družbi, si je kmalu organiziral 
življenje v njej tako, kakor j e 
bilo najbolj naravno. Ženske, 
ki so rojevale otroke, j ih vzga
ja le , so ostajale doma, kuhale 
in skrbele za ogenj. Moški pa 
so hodili na lov in skrbeli za 
varnost teh skupin. 

Tudi če bi se ti znašel v taki 
skupini ljudi danes v pragoz
du, bi si gotovo enako organi
zirali delo, zato pravimo DE
L I T V I D E L A glede na spol 
in starost NARAVNA D E L I 
T E V D E L A . To je_ tretja bi
stvena značilnost, ki loči člo
veka od živali. 

Ta človek, ki smo ga opisa
li, je razmišljal in poglej , kaj 
vse je iznaše. Bil je pravi fra-
jer, prvi čisto pravi znanstve
nik. Vedi, da si j e to, kar bi ti 
počel v pragozdu zato, da bi 
preživel, pred teboj moral 
nekdo izmisliti , za to pa je po
treboval 10.000 let. 

In še ena stvar je , ki nas loči 
od živali. Ljudje — da, vsak 
človek je tudi umetnik. Prav 
vsi imamo to nagnjenje. Ne 
verjameš? Že zelo majhni 
otroci tako radi rišejo (čečka-
jo ) , pojejo Ringa-raja, pa tudi 
veliki to radi počenjajo. Neka
teri med njimi so veliki umet
niki slikarji, kiparji, pesniki, 
pisatelji..., mi drugi pa smo 
majhni umetniki , vendar smo 
umetniki prav vsi. Ljudje ima
mo kulturo ali višje razvito 
kulturo kot druga živa bitja. 
Do te kulture pa pride, ker 
človek misli , opazuje in hoče 
svet, ki ga vidi in razume, pre
nesti v sliko, pesem... 

Tudi pračlovek je pel, pripo
vedoval zgodbe, ki so se 
pričele z "Nekoč je bilo. . .", ri
sal, rezbaril... Žal pa si še ni 
izmislil pisave in not. Kako pa 
potlej veš vse to, me boste 
vprašali. Ja, nekaj pa j e ven
darle ostalo. Na stenah j am so 
našli prečudovite slike živali, 
ki j ih je narisal pračlovek. 
Našli so tudi druge dokaze: 
grobove, izrezljane kipce, po
risane kamne.. . 

Kaj misliš, zakaj so praijud
je to počeli? Tega tudi mi ne 
vemo natančno. Domnevamo 
pa, da so ti ljudje s pomočjo 
risb hoteli čarati in s čarovni
jo vplivati na to, da bi bil nji
hov ulov boljši. Predstavljali 
so si, da če bodo narisali 
žival, ki j o hočejo ujeti, jo bo
do s tem uročili — začarali in 
s tem ujeli prej kot sicer. Tako 
so narisali svoj plen. 

Ker so bili tesno odvisni od 
lova, kajti le—ta j im je bil vir 
hrane, so si želeli na ta način 
olajšati težko delo. 

Občutek odvisnosti j e te
melj religije, in ker j e bil pri
mitiven človek odvisen od na
rave in plena, je le—ta postala 
prvi predmet verovanja — 
prareligije. 

Primeri stenskih risb in slik iz mlajšega paleolitika iz raznih 
jam zahodne Evrope: a) mamut, b) nosorog, c) jamski med
ved, č) volk, d) konj, e) bizon (pragovedo), f) severni jelen, g) 
divji prašič. Prerisano iz knjige E. Loth: Czlowiek przeszlošci. 
Varšava 1938. 

Množičen obisk 
ure pravljic na 
ptujskem gradu 
Res prav l j i čno j e bi lo prejšnj i če tr tek na dvor i šču p t u j 

skega g r a d u , kjer so o troke spreje l i prav l j i čna meg la in 
ob v h o d u v t u r š k o p r a v l j i č n o sobo dekle in fant , ob lečena 
v turška ob lač i la . 

Bili smo v Turkomandiji 
V organizaciji Pokrajinskega 

muzeja ter Ljudske in študijske 
knjižnice so se začele pravljične 
ure, vezane na razstavo Srečan
je z Jutrovim. Obisk je presene
til vse, zato bodo danes (pra
vljične ure bodo namreč vsak 
četrtek) pripovedovali pravljice 
v dveh skupinah: za mlajše ob 
18. in za večje otroke ob 19.uri. 

Otroci so v pravem turškem 
ambientu s pripovedovalko tur
ških pravljic, oblečeno v turška 
oblačila, knjižničarko mladin
skega oddelka Liljano Klemen-
čič, posedli po turških stolih in 
blazinah ter se prepustili pra
vljicam iz Tisoč in ene noči... 

To pa še ni vse. Dobili so tudi 
barvanko in zloženko na temo 

turkerij, ki ju je pripravila peda
goginja muzeja Majda Fridl— 
Grah, za vstopnico pa razgled
nico s podobo enega od portre
tov, ki so razstavljeni na razsta
vi Srečanje z Jutrovim. 

Dogodek ob domiselnosti 
obeh kulturnih institucij, muze
ja in knjižnice, kaže, da so 
najmlajši željni žive besede, 
srečanja s kulturnimi vrednota
mi, ki so sicer "rezervirane" za 
odrasle, pa jih najmlajši znajo 
prav tako zaznati in uživati ob 
njih, če jim jih le predstavimo 
na njim razumljiv način. Turko-
mandija je tisto pravo, in če bi 
podeljevali nagelj za prireditve 
za otroke, bi ga muzej in 
knjižnica, gotovo dobila. ^^-^ 

Šolski zvonec nam 
je zaupal... 

PTUJ * V Osnovni šoli Ljudski vrt so teden športa namenili 
trem športnim panogam: tenis so igrali na teniških igriščih v Topli
cah, Zabjaku in Kidričevem, Kolesarji , 90 jih je bilo, so obiskali 
rojstno hišo dr. Matija Murka na Drstelji, planinci pa so se pod 
skrbnim vodstvom vodnikov ptujskega Planinskega društva odpra
vili na pohod na Donačko goro. Najpogumnejši so se preiskusili v 
plezanju prek zavarovanega grebena na žetalsko stran. 

DORNAVA * V šoli v naravi v Piranu je druga izmena. V okviru 
ekološke ure pa so prejšnji teden "pospravili" okolico šole in zbira
li stari papir. 

S T O P E R C E * V tednu športa so se učenci skupaj z učitelji po
dali na Donačko goro. V petkovi akciji so uredili okolico šole. Pri 
nabavi novih učbenikov, ki jih šola posoja učencem, jim je pri
skočila na pomoč Kredi tna banka M a r i b o r - poslovna enota 
Ptuj , ki ima patronat nad šolo. 

PTUJ * Tudi učenci Osnovne šole dr. Ljudevita Pivka so imeli 
športni dan. Pomerili so se v rokometu in nogometu. Učenci nižjih 
razredov pa so se odpravili na potep v gozd ali na otroška igrišča. 

V DIJAŠKEM DOMU V PTUJU 
ŠE NEKAJ PROSTIH MEST 

Starši se doma 
otepajo 
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Osnovnošo l cev j e v l e to šn jem letu v p t u j s k e m di
j a š k e m d o m u 4 2 . P r a v i l o m a pr iha ja jo iz soc ia lno 
ogrožen ih druž in in o b i s k u j e j o O s n o v n o šo lo dr. Ljude
vita Pivka. V dijaški d o m j ih napot i C e n t e r za soc ia lno 
de lo , imeti pa m o r a soglas je s taršev . In prav pri sog la
sju se zat ika , saj j e kar nekaj s taršev , ki ne že l i jo imeti 
o troka med tednom v d i ja škem d o m u , saj v t em p r i m e 
ru ne dobi jo zanj o t r o š k e g a d o d a t k a , ki j e v m n o g i h 
druž inah edini stalni denarn i vir. 

O b i č a j n o so p r a v o t r o c i 
iz t a k i h d r u ž i n z a n e n i a r j e 
n i , d o m a se z n j i m i n i h č e 
n e u k v a r j a i n j e z a n j e d o m 
poleg ' v a r s t v e n e d r u ž i n e 
e d i n a m o ž n o s t . Ža l p a se 
ti o t r o c i v s o b o t o i n n e d e l 
j o v r a č a j o v svo je n e u r e j e 
n e d r u ž i n e , i n k o se o b 
k o n c u v i k e n d a v r a č a j o v 
d o m , i m a j o vzgo j i t e l j i z 
n j i m i k a r p r e c e j d e l a , saj 
se j e z g o d i l o že , d a se j e 
k a t e r i o d n j i h v r n i l t u d i z 
g a r j a m i . 

V d i j a š k e m d o m u b i j i h 
b i l o še v e č , če b i b i l o d p r t 
t u d i v s o b o t o In n e d e l j o . 
Na jbo l j o g r o ž e n i g r e d o za
t o v v a r s t v e n e d r u ž i n e . 

S r e d n j e š o l c e v j e v d o m u 
74. So iz o b č i n O r m o ž , 
G o r n j a R a d g o n a i n P t u j (iz 
H a l o z ) , 46 p o s t e l j p a j e še 
p r a z n i h . V d o m u n a o s n o 
vi i z k u š e n j p r a v i j o , d a j i h 
b o p o z i m i v e č . Z a n j e so iz 
s v o j i h s r e d s t e v o b n o v i l i 
š t i r i e t a ž e . L a n i so i m e l i 
e n o , l e t o s i m a j o t r i u č n e 
v z g o j n e s k u p i n e za s r e d 
n j e š o l c e , k a r o m o g o č a 
v z g o j i t e l j e m v e č i n d i v i 
d u a l n e g a d e l a , v e č j e m o ž 
n o s t i za i n t e r e s n e de j av 
n o s t i . 

M e s e č n a o s k r b n i n a j e 
10 .000 t o l a r j e v , b r e z s o b o 
t o i n n e d e l j . 

D o m j e že l a n i i n t u d i le
t o s n a š i r o k o o d p r l v r a t a 
za v r s t o d e j a v n o s t i , s k a t e 
r i m i že l i p o p e s t r i t i ž i v l j en 

j e n e s a m o v d o m u sa 
m e m , a m p a k ga p o v e z a t i z 
ž i v l j e n j e m z u n a j s v o j i h zi
d o v . Z a o t r o k e o r g a n i z i r a 
M l i n č e k p r o s t e g a č a s a , od
s t o p i l b o p r o s t o r šo l i Logi 
za o t r o k e o d č e t r t e g a d o 
o s m e g a l e t a , p o n u d i l m o ž 
n o s t i za o t r o k e o d d r u g o d 
za z i m s k a i n p o l e t n a l e to 
v a n j a ( l e t o s so g o s t i l i o t r o 
k e iz I t a l i j e i n M a d ž a r s k e ) , 
p r i n j i h b o d o k o m u n i k a 
c i j sk i t r e n i n g i d r . P a v e a 
B r a j š e , t e č a j i t u j i h j e z i k o v , 
K u l t u r n a r a z v e d r i l n i c a i n 
š e k a j . 

V e l i k o z a n i m a n j a j e za 
k o s i l a . M a l a k o s i l a z a o t r o 
k e o d p r v e g a d o p e t e g a ra 
z r e d a s t a n e j o 150 , za o t r o 
k e o d š e s t e g a d o o s m e g a 
r a z r e d a i n s r e d n j e š o l c e p a 
2 0 0 t o l a r j e v . S r e d n j e š o l 
c e m p o n u j a j o t u d i t o p l e 
m a l i c e p o 180 t o l a r j e v . Za 
d r u g e a b o n e n t e j e c e n a 
k o s i l a 2 5 0 t o l a r j e v . 

Za p r i j e t n o p o č u t j e 
o t r o k , k i p r e ž i v l j a j o š o l s k o 
l e t o v d o m u , b i r a d i n a r e 
d i l i š e v e l i k o v e č k o t t o , d a 
so 24 u r v z g o j i t e l j i v d o 
m u , p a ža l n a v s e h k o n c i h 
z m a n j k u j e d e n a r j a i n 
k l j u b p r o d a j i s v o j i h s t o r i 
t e v o b r a z n i h s e m i n a r j i h 
i n t e č a j i h o s t a j a š e v e l i k o 
že l j a n e u r e s n i č e n i h . 

NaV 
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RIMSKE POETOVIONE 
Med prvini in četrtim stoletjem je imela 

rimska Poetoviona dokaj pisano etnično po
dobo. Ob italskem prebivalstvu so bili tu še 
ronianizirani keltski staroselci, trgovci iz 
vzhodnih in zahodnih provinc ter uradniki 
in sužnji z grško govorečega Vzhoda. Zalo 
je bila tudi duhovna podoba ljudi v mestu 
precej raznolika. Častili so najrazličnejše 
bogove in božanstva. V tej rubriki jih želi
mo bralcem v sliki in besedi predstaviti na 
poljuden način. Fotograllje: Bine Kovačič. 

KLLT MATRON (lat. 
MATRONAE, MATRES) 

Kult Matron nam iz antične 
literature ni poznan. Vse, kar 
vemo o njih, lahko razberemo iz 
nekaj sto reliefov in posvetilnih 
napisov, ki so najpogostejši v 
Severni Italiji, Franciji in 
Nemčiji. Takšna razprostranje
nost nam govori za neki pre-
drimski, verjetno keltski kult 
rodovitnosti. Matrone so bile 
lahko tudi zaščitnice posamez
nih provinc in ljudstev. Tako 
nam neki napis iz Lyona, po
svečen cesarju Septimiju Seve
ru, omenja Matrcs Panoncev in 
Dalmatov (Matrcs Pannoniorum 
et Dalmatorum), napisi v sami 
Panoniji so redki. 

Iz Poetovione nam je poznan 
marmornat kip sedeče žene s sa
deži v naročju, ki predstavlja 
neko božanstvo rodovitnosti, 
vprašljivo pa je, ali gre prav za 
prikaz Matrone ali pa za kakšno 
drugo lokalno božanstvo rodo
vitnosti, npr. Epono. 

Med upodobitvami na upo
rabnih predmetih naj omenimo 
fragment reliefno okrašene ke
ramične posode, prevlečene z 
zeleno glazuro. Prikazuje nam 
na prestolu sedečo boginjo pod 
drevesom. V dvignjeni desnici 
drži rog izobilja (baklo?), v le
vici pa ji počiva drug atribut. 

M. Abramič je v slednjem videl 
dojenčka, zato je boginjo imel 
za sveto dojnico (Nutrix). Ker 
pa sta rog izobilja in drevo 
običajna atributa Matron, se 
nam zdi takšna opredelitev ver
jetnejša. 

Marmorni kip sedeče bogin
je rodovitnosti s sadeži v na
ročju. Prikazana je neka sta-
roselska boginja: Matrona 
ali Epona. 



Na Destrniku novo gasilsko vozilo 
(iasilsko društvo Destrnik je po večletnih prizadevanjih 

prišlo do težko pričakovanega specializiranega gasilskega 
vozila, ki so ga svečano krstili minulo nedeljo, 13. septem
bra, na slovesnosti, ki .so se je udeležili gasilci in gostje od 
blizu in daleč. 

Kot Je povedal predsednik 
GD Janez Irgl, novo gasilsko 
vozilo ne bo služilo le ob more
bitnih požarih, ampak tudi ob 
pomanjkanju pitne vode in mo
rebitnih elementarnih in drugih 
nesrečah. Vozilo je namncč 
opremljeno za različne namene. 

Polovico sredstev za novo vo
zilo je prispevala Zveza gasil
skih društev občine Ptuj, drugo 
pa so .sofinancirali Oddelek za 
obrambo občine Ptuj, Krajevna 
skupnost Destrnik, krajani po 
posebnih pogodbah in številni 
botri. Pred slovesno predajo je 
99 članov gasilskega društva na 
Destrniku temeljito prenovilo 
tudi svoj gasilski dom z oro-
diščem in garažami. 

Pokrovitelj nedeljske slove
snosti na Destrniku je bil Odde
lek za obrambo občine Ptuj, za
to je tudi uvodni pozdrav opra
vil načelnik tega oddelka, mag. 
Janez Mere. O drugih dosežkih 
na Destrniku in okoliških vaseh 
je zatem govoril predsednik 
sveta KS Franc Simeonov in 
povedal, da so za vse pridobitve 

v KS v letošnjem letu namenili 
več kol 36 milijonov tolarjev. O 
neprecenljivi vlogi gasilstva na 
vasi je govoril podpredsednik 
Zveze gasilskih društev občine 
Ptuj Anton Valentin. Ob po
membnem dosežku pa je vsem 
Destmičanom v krajšem nago

voru čestital tudi ptujski župan 
Vojteh Rajher. Ključe novega 
avtomobila so izročili vozniku 
Dušanu Simoniču. Farni župnik 
Mihael Valthuber je novo vozilo 
blagoslovil in krstil. —OM 

Na Destrniku so se v nedeljo zbrali gasilci in gosti od blizu in 
daleč. 

Krst novega vozila je opravil farni župnik gospod Mihael Val
thuber. 

Kolo v Spodnje Ključarovce 
Ob koncu počitniške nagradne ak

cije so v papirnici Alf izžrebali več 
kot 90 nagrad za vse, ki so kupili šol
ske potrebščine za več kot 5.000 to
larjev. S to akcijo bodo posredno po
magali enemu od invalidnih otrok, ki 
so ptimoči še kako potrebni. Odziv 
kupcev in darovalcev nagrad je bil 
izredno velik. V akcijo so se vključili 
slikar Julij Ošlovnik, župnijska Kari-
tas, častni občan akademski slikar 
France Mihelič ter podjetja: Kompas 
Ljubljana, Kovinotehna Celje, Repri-
za Ptuj, TP Pohorje, Mariborski tisk, 
Darima Manribor, Tandem Ptuj, Mla
dinska knjiga Ljubljana, hotel Slavi-
ja. Tovarna nogavic Polzela, Perutni
na Ptuj, Trgovina Pri Roku, Plus — 
Anno 69, Pika Kranj in Papirnica Alf. 
Zbranih je bilo 60 nagrad, 35 pa jih je 
prispevala Papirnica Alf, med drugim 
tudi 1. nagrado — žensko kolo, ki ga 
je 3-letni Denis d(xlclil v Sp. 
Ključarovce Damjanu Gašpariču. La
stnica 2. nagrada — smuči ELAN je 
postala Brigita Žalcr iz Ptuja. 

Svoj delež sta prispevala tudi ma
riborski VEČER ter Tednik Ptuj, s 
pomočjo katerega bi Alf želel vrniti 
pozabljeno otroško prehodno ve
trovko, ki bi lastniku v teh hlad
nejših dneh gotovo prišla prav. 

Srečo je pri Alfu je delil Denis. Foto Langerholc. 

V Zavrču velika gasilska vaja 
Krajane Zavrča je v soboto, 12. septembra, nekaj po šestnaj

sti uri zagotovo razburilo zavijanje gasilske sirene. Fa tokrat ni 
bilo nič nevarnega, saj so s tem pričeli Ic veliko gasilsko vajo v 
okviru gasilskega centra Markovci, na kateri je sodelovalo več 
kot 100 gasilcev Iz vseh desetih gasilskih društev tega centra. 

Gasilci iz Zabovcev, Bukovcev, 
Stojncev, Borovcev, Sobetincev, 
Cirkulan, Prvencev—Strelcev, Nove 
vasi, Zavrča in Markovcev so na va
ji dokazali, da so se sposobni lotiti 
tudi zahtevnejših požarov. Kot je 
povedal poveljnik Občinske gasilske 
zveze Ptuj Ciril Murko, so tako 
uspešno preizkusili operativno spo

sobnost in pripravljenost vseh gasil
cev, hkrati pa so preverili tudi delo
vanje gasilske tehnike in opreme. 
Na sklepni slovesnosti se je vsem za 
sodelovanje zahvalil tajnik KS 
Zavrč Peter Vesenjak ter j ih pozval, 
da jih tudi v bodoče tako požrtvo
valno branijo pred požari. — OM 

Vodstvo vaje je pred postrojenimi gasilci predalo raport povelj
niku Občinske gasilske zveze Cirilu Murku. Foto: M. Ozmec 

Ptujska klet uspešna 
na ocenjevanju 
Vino Forum 

v prvi po lov ic i pre j šn jega t edna j e bi lo v M a r i b o 
ru m e d n a r o d n o o c e n j e v a n j e v in V I N O F O R U M . Gre 
za novo z d r u ž e n j e , ki j e bi lo lani us tanov l j eno na 
S l o v a š k e m in z d r u ž u j e v inarje Av.strije, M a d ž a r s k e , 
Češke , S l o v a š k e , I ta l i je , H r v a š k e in S loveni je . 

M e d n a r o d n a k o m i s i j a j e o c e n i l a 226 v z o c e v p o 
m e d n a r o d n i h k r i t e r i j z o d b i t n i m i t o č k a m i . P t u j s k a 
k l e t Je p o s l a l a n a o c e n j e v a n j e š t i r i v z o r c e i n p r e j e l a 
d v e z l a t i m e d a l j i (za r u m e n i m u š k a t l e t n i k 70 i n 
c h a r d o n n a y z V u r b e r k a — i z b o r l e t n i k 89) i n s r e 
b r n i m e d a l j i (za t r a m i n e c l e t n i k 90 i n s a u v i n g o n — 
i z b o r l e t n i k 90) . 

P t u j s k a k l e t Je p o t r d i l a s v o j o k a k o v o s t t u d i n a 
r a d g o n s k e m s e j m u , k j e r Je za š t i r i v z o r c e d o b i l a t r i 
z l a t e i n s r e b r n o m e d a l j o , n a l j u b l j a n s k e m v i n s k e m 
s e j m u p a za s e d e m v z o r c e v š t i r i z l a t e i n t r i s r e b r n e 
m e d a l j e . jv[ V. 

ORMOŽ 

LevVs Shop 
Irene Kukec — Čurin 

Irena Kukec — Curin 
Staro ormoško mestno jedro dobi

va novo podobo.K temu prispevajo 
tudi zasebni podjetniki, ki urejajo 
doslej zanemarjene in prazne pro
store. Prijetno se spreminja predv
sem podoba Poštne ulice, kjer je ob 
cvetličarni, urarju in prodajalni 
čevljev od 12. septembra nova pro
dajalna — Levi 's Shop. Njena la
stnica je Irena Kukec — Čurin. 

Kupcem je na voljo celoten pro
gram ženskih in moških oblačil 
znamke Lcvi 's ; v prihodnjih dneh pa 
bo dobila že jesensko in zimsko ko
lekcijo. Ob tem ponuja tudi eksklu-
zivne italijanske nogavice, svileno 
žensko perilo, bluze iz indijske svile 

ter uvoženo kozmetiko Ellen Betrix, 
Laura Biagiotti, Jarden ter moško 
Boss in Otto Kerr. Na voljo je tudi 
veliko modnih dodatkov, predvsem 
modnega nakita za moške in žen
ske.Posebej je opozorila na moški 
nakit, narejen iz plemenite kovine 
titanium. 

Kar izhaja lastnica novega lokala 
iz znane vinogradniške družine, je v 
trgovinici posebna vitrina, v kateri 
so ob ekskluzivnih Čurinovih vinih 
njegova številna priznanja ter poka
li. Tako lahko kupiš zase ali za dari
lo prijateljem tudi buteljko cksklu-
zivnega Čurinovega vina. 

Ireni Kukec — Čurin se je izpol
nila dolgoletna želja, da bi imela 
svojo trgovino. Trgovsko znanje si 
je nabrala, ko je v Ormožu vodila 
brezcarinsko prodajalno, nekaj 
trgovske žilice pa je v njej sami, za
to upa, da bo uspešna tudi sedaj, ko 
je na svojem. 

Trgovinico ima odprto med ted
nom od 8.30. do 16., v soboto pa 
med 8. in 12. uro. 

Besedilo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Plakatni 
valj s 
petelinom 

Ormoško turistično društvo je 
pobudnik postavitve plakatnih 
valjev v mestu, zadnje ča.se pa jih 
na pobudo mestnega arhitekta 
Dušana Moškona poskuša olep
šati. Na vrhu je petelin, kar daje 
valjem poseben mik. Valj na foto
grafiji je postavljen med pošto in 
župno cerkvijo. 

Tekst in foto : VT L 

Tristo let miklavževske cerkve 

Slovesno somaševanje ob tristoletnici 
Težko bi našel pri M i k l a v ž u pri O r m o ž u s tarejšo zgrad

bo, kot j e ž u p n a cerkev . V z g o d o v i n s k i h vir ih se omenja 
prvič 1486 . leta v zvez i s k r a j e m , ki j e dobi l ime po far
nem zašč i tn iku sv. M i k l a v ž u , 1655. leta so j o povečal i , v 
sedanji obl iki pa j e bi la d o g r a j e n a v let ih 1683 do 1692 . 

Kdo ve, zakaj so jo zgradili 
na gričku sredi zamočvirjene 
ravnice? Mogoče zaradi izvirov 
vode, ki je bila že tedaj pravi 
blagoslov, je v svojih raz
mišljanjih "Tris to let življenja 
med gor icami" povedal Ciril 
Vnuk: "Je tristo let malo ali ve
liko na statvah časa? Kakor se 
vzame. Za nas zemljane je to 

veliko, vendar je vse podvrženo 
relativnosti časa. Za čas pred 
tristo leti je bila cerkve v tem 
kraju edina ustanova, ki je 
družila ljudi. Uravnavala je nji
hov ritem življenja, ob svetkih 
in petkih, ob vseh opravilih, od 
rojstva do smrti. Ljudje so ob 
zvonjenju natanko vedeli, kdo 
vleče za vrv zvona, ki je žal ko

mu največkrat oznanjal zadnjo 
popotnico, saj je imel vsak zvo
nar ob zvonjenju svoj ritem in 
svoje posebnosti. 

Z miklavževsko cerkvijo so po
vezani tudi prvi začetki poučevan
ja, ki je tod staro skoraj toliko kot 
cerkev sama in lipa pred njo, mi
mo katere je stekel lep kos cerkve
ne zgodovine." 

Ob tristoletnici cerkve so do
mačini pripravili lep kulturni pro
gram. Pela sta moški decet KUD 
Miklavž in mešani cerkveni pev
ski zbor, Dušanka Žličar, ki jo je 
na klavirju spremljal Nikolaj 
Žličar, je zapela Ave Mario, pred
stavljeni so bili tudi odlomki iz 
besedil Franca Kolenca in Stanka 
Kocipra ter zadnja pesniška zbirka 
dr Stanka Janežiča Božja obzorja. 

Ob tej priložnosti je izšel tudi 
Miklavževski zbornik. V prvem 
delu je predstavljena cerkev iz 
umetnostnozgodovinskega vidika, 
najpomembenjši ljudje, ki izhajajo 
iz teh krajev, zgodovina šolstva in 
kulturne ustvarjalnosd, v drugem 
pa dela Štefana Modrinjaka, Fran
ca Kolenca, Stanka Kocipra in dr. 
Stanka Janežiča. 

Ob tej priložnosti je potekalo 
tudi slovesno somaševanje, ki ga 
je vodil inariborski škof dr. Franc 
Kramberger. Ob tej priložnosti je 
navzoče krajane in duhovnike 
pozdravil tudi ormoški občinski 
župan dr. Jože Bešvir in poudaril 
vlogo cerkve pri prosvetljiteljstvu 
in vzgoji slovenskega naroda ter 
ohranjanju narodne zavesti. 

Vida Topolovec 

Lansko leto obnovljena streha in zvonik miklavževske cerkve. 
Foto: Š. Hozyan 

Aforizmi hy Predi 
Poznam umetnika, ki mu 

grenkoba prihaja v srce z 
grenkim pelinkovcem. 

Je res božja volja, da ge 
vse v božjo mater? 

* * * 
Ljudožerci ti dajo lovorov 

venec na glavo le zaradi aro-
me. 

Povej mi, s kom se raz-
družiš, in povem ti, kdo si. 

Ljubo doma, kdor jo ima. 

* * * 
Priložnost dela priložno

stnega tatu. 

* * * 
Kdor ne uboga, ga tepe na

dloga, a kdor uboga, ga tepe 
ubogljivost. 

* * * 
Zadnjič sem pil žilavko in 

— zanimivo — bolj ko sem 
JO pil, manj žilav sem bil. 
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Mestni deli — četrti: I. — K S Dušana K vedra, II. — del K S bra
tov Reš, K S Grajena in K S O. Meglic, III. — K S J. Potrča in K S 
F. Osojnika, IV. — KS B. Ziherla in del KS bratov Reš, V. — KS 
Spuhlja, K S Budina — Brstje in KS T. Žnidariča, VI. — KS Tur-
nišče in KS I. Spolenaka ter VII. — del KS Rogoznica. 

Jože Maucec Notranja razmejitev mestne 
občine Ptuj 

SEDANJE STANJE 
Občina Ptuj je danes razdeljena 

na 35 krajevnih skupnosti, mesto 
Ptuj pa na 11 KS. To so teritrorial-
no majhne enote (od 518 do 4105 
prebivalcev — glej priloženo tabe
lo), ki so ustrezno zastopane v 
občinski skupščini v zboru KS. 

PREDLOG ZA MESTNE 
DELE 

v tezah zakona o lokalni samou
pravi je možno mestno občino deli
ti na ožje enote (krajevne skupno
sti, četrti). Ptuj je velik in upošteva
joč še zgodovinski razvoj mesta bi 
lahko mestno občino razdelili na 
ožje enote. S tem bi dosegli večjo 
sprejemljivost za lokalne pobude in 
možnost za opravljanje nekaterih 
dejavnosti, ki ne presegajo ožje 
krajevne ravni. Pri tem je potrebno 
upoštevati zgodovinski razvoj me
sta, pripadnost mestnemu predelu 
in tudi zaokroženost nekaterih ko
munalnih sistemov. 

Zastopniki mestnih delov bodo 
imeli politično težo v mestnem 

svetu, pri čemer se odpira vpra
šanje zastopanosti. Pri delitvi je 
pomembno število prebivalstva 
(razrez na enake volilne okraje), 
če pa se upošteva funkcionalna 
zaokroženost, pa velja upoštevati 
načelo paritete. 

MESTNI DELI 
PREBIVALSTVO 

I. KS Dušana Kvedra (staro 
mestno jedro) 2.090 

II. KS b. Reš (del), KS Graje
na, KS O. Meglic 3.961 

III. KS J. Potrča, KS F. Osojni
ka 3.377 

IV. KS B. Ziherla, KS b. Reš 
(del) 5.211 

V. KS Spuhlja, KS B. — Brstje, 
KS T. Žnidariča 2.367 

VI. KS Turnišče, KS I. Spole
naka 3.169 

VII. KS Rogoznica (del) 3.021 
SKUPAJ 23.196 
Mestna uprava ("magistrat") je 

na skupni lokaciji v prostorih se
danje občine. Uvedba lokalne sa
mouprave ne sme privesti do šir
jenja uprave. 

Predstavniški del upravnega si
stema (svet, odbori, župan) opra
vljajo svoje funkcije praviloma 
neprofesionalno. Upravo kot stro
kovni organ lahko ustanovi več 
občin (glej priloženi model me
stne oblasti). 

POKRAJINA 
Gre za drugo stopnjo lokalne sa

mouprave. Ustanovijo jo na osno
vi prostovoljnosti posamezne so
sednje občine. Nekatere zadeve bo 
nujno treba reševati in zadovolje
vati v širši teritorialni enoti. To 
velja predvsem na področju ure
janja prostora in nekaterih javnih 
služb (šolstvo, zdravstvo). Ptuj bi 
moral postati sedež "ptujske po
krajine". Analiza gospodarske in 
družbene infrastrukture, ki naj bi 
bila osnova za funkcionalno zao
krožen teritorij, bi verjetno poka
zala, da je "ptujsko pokrajino" 
možno oblikovati prek današnjih 
meja občine Ptuj. 

PREBIVALSTVO PO KRAJEVNIH SKUPNOSTIH 
OBČINE PTUJ V LETIH 1971-1991 

ORMOŽ Poslancev pa od nikoder 
s septembrom je pač tako, ni 

več pravo poletje, jesen pa še 
tudi nc. Nekoliko podopu-
stniško obarvan mesec, ko se 
ljudje v spominu na poletje še 
ne zresnijo dovolj. Mnogi me
nijo, da to še lii pravi čas za 
tehtna in pogiobljtna raz
mišljanja, sestankovanja in se
je, zato se j im raje izognejo. 
Tako se je menda dogajalo mi
nulo sr tdo v Ormožu, ko naj hi 
bila skupna seja vseh treh zbo
rov ormoške občinske 
skupščine. 

Dan je bil vroč in sončen. Ne
kaj sonca in nasmeha so pri
našali s sabo tudi tisti redki 
občinski poslanci, ki so prišli v 
skupščinsko dvorano v or
moškem gradu. Pogledali so 
naokoli in se spraševali, kje jih 
je več. Ura jc bila 13., ko bi se 
skupščinsko zasedanje po vseh 
pravilih točnosti moralo 
pričeti. Dokaj mirno čakanje je 

trajalo še petnajst, dvajset mi
nut, potem pa se jc pričelo tele
foniranje. Nekateri poslanci so 
medtem še prihajali, vendar jih 
je bilo premalo. Največ ( trije ) 
jih je manjkalo v zboru 
združenega dela, druga dva 
zbora sta bila sklepčna vsaj / a 
silo; župan dr. .lože Bešvir Je 
dobrih deset minut pred 14. 
uro povedal, da žal skupščin
skega zasedanja ne bo; pre
ložili so ga na 30. september. 
Da pa ne bi bili tisti, ki so 
kljub lepemu in sončnemu vre
menu le prišli (med njimi je bi
lo veliko kmetov, ki imajo v 
takšnih dneh obilo dela na pol
ju ali v vinogradih, saj se je ta 
dan začela trgatev ranih sort 
grozdja), užaljeni, j ih je dr. 
.lože Bešvir povabil na kavo, ki 
sojo medtem skuhali. 

Po vsej verjetnosti bo konec 
meseca poročilo o polletnem 
gospodarjenju v občini že za

starelo, sporazum o ustanovitvi 
skupnosti obmejnih občin sve-
rovzhodne Slovenije, kjer so 
prav na pobudo Ormožanov 
uskladili nekatere predloge, bo 
počakal, težje pa razne kadrov
ske rešitve, saj bi morali na tej 
seji potrditi sklep o razrešitvi 
in imenovanju komandirja in 
namestnika Policijske postaje 
Ormož, podati soglasje k ime
novanju direktorice in glavne 
urednice Radia Ormož ter rav
nateljice VVZ Ormož, ker vse 
te ustanove in institucije mora
jo delati nemoteno in zakonito. 
Podobno je tudi pri potrditvah 
statutov in ustanovitvi nekate
rih javnih zavodov v občini. 

Upajmo, da bo konce meseca 
vse to in še veliko drugih reči le 
mogoče rešiti ob primerni 
sklepčnosti poslancev. 

Vida Topolovec 





Suša osiromašila 
vinsko letino 

Materialni standard 
je lažje nadomestiti 
kot duliovnega! 

Takole razmiš l ja v sobotn i pri logi D E L A (19. s ep tem
bra 1992) drug i č l o v e k v s l o v e n s k e m k u l t u r n e m mini 
s trstvu, dr. J a n e z M I K U Ž , z n a m e n o m , da par lament ne 
bi sopreg leda l " z a m u d l j i v i h " s tvari v sferi kul ture . Ta 
misel mi j e ze lo b l i zu , še iz o troš tva , ko so namreč knj ige 
in časopis i bili na naši miz i , m e s a pa ni b i lo , ko j e bil čas 
za g ledal i šče , r a z s t a v o i td. , za p o h a j k o v a n j e pa ga ni bi lo . 

Ob pričetku letošnje trgatve 
imajo vinogradniki ormoško— 
ljutomerskih goric veliko skrbi. 
Nekaterim je suša osiromašila 
vinsko letino, drugi pa ne vedo, 
kam prodati presežke grozdja. 

O teh in drugih problemih 
smo se pogovarjali z direktor
jem podjetja Vinogradništvo, 
sadjarstvo in vinarstvo Jeruza
lem diplomiranim inženirjem 
agronomije Matijem Kociprom. 

Kako ste .se v ormoški vin
ski kleti pripravili na sprejem 
letošnjega grozdja? 

Matija Kociper: Ker je letos 
ostalo v kleti nekaj več starega 
vina, bomo najprej morali poi
skati ustrezen prostor za spre
jem novega pridelka, drugače 
pa so priprave nekako utečene 
kot vsa leta. 

Kako ocenjujete letošnjo le
tino glede na vremenske raz
mere? 

Matija Kociper: V začetku ve
getacije so bile vremenske raz
mere ugodne. Poletna suša pa je 
različno vplivala na vinsko leti
no. Računamo, da je izpad pri
delka okoli 30 odstotkov, odvi
sno od tega, na kakšni podlagi 
je trta zasajena. V mlajših nasa
dih, kjer koreninski sistem ni 
dovolj razvit, je vpliv suše kata
strofalen. Tudi v rodnih vino
gradih, ki ležijo na neugodnih 
legah, je bilo opaziti veneče ra
stline in grozdje ne bo normal
no dozorelo. Na nekaterih legah 
pa so vinogradi v dobri kondici-
ji in tam se grozdje ugodno raz
vija. Ker pa je letos zorenje bolj 
rano, so sladkorne stopnje v 
tem času že dosegle takšno ra
ven, kot je bilo prejšnja leta 
normalno ob začetku trgatve, v 
oktobru. 

Bi lahko na podlagi meritev 
sladkorne stopnje povedali, 

kakšna bo kvaliteta letošnjega 
vinskega letnika? 

Matija Kociper: Na nasadih, 
kjer grozdje zaradi suše ne bo 
povsem dozorelo, bo vino 
slabše kvalitete, tam pa, kjer so 
ugodnejše razmere, pa lahko 
pričakujemo, da se bo sladkorna 
stopnja dvignila na raven letni
ka 1983. To so sicer še bolj ugi
banja, vendar so za to dani že 
vsi pogoji. Sicer pa smo trgatev 
ranih sort že pričeli. Pri vseh sta 
sladkorna stopnja in kislina v 
prijetnem sozvočju. 

Kolikšna sta najnižja in na j 
višja cena grozdja? 

Matija Kociper: O ceni se bo
mo natančno dogovorili na Po
slovni skupnosti za vinograd
ništvo in vinarstvo v Mariboru, 
kjer bodo analizirali stroške, ki 
jih imajo vinogradniki. Cena bo 
po mojem okoli 45 tolarjev za 
kakovostna vina. Pri vrhunskih 
vinih pa so lahko cene nepri
merno višje, več kot 100 tolar
jev, vendar so količine grozdja 
v najvišjem kakovostnem razre
du zanemarljive. 

Številni zasebni vinogradni
ki se še vedno odločajo, ali naj 
presežke grozdja prodajo vam 
v klet, ker so dobili plačanih 
komaj 47 odstotkov lanske le
t ine. 

Matija Kociper: Res so so v 
izredno neugodnem položaju, 
ker morajo v proizvodnjo 
vložiti veliko svojih sredstev in 
ob tem preživeti. Okoli tega 
problema se širijo razne verzije, 
med drugim valijo krivdo na 
klet, češ da ni prodala dovolj 
vina. Zalog je res precej, vendar 
vinogradniki vedo — to jim je 
bilo razloženo na zborih — da 
je šlo za izplačilo akontacije 
lanskega letnika, za kar je bil 
najet kredit; takrat so bile letne 

Gornja -misel je v ptujski 
stvarnosti — v sferi kulture 
(gledališki abonmaji) še posebej 
aktualna. Občinska skupščina je 
na predlog izvršnega sveta spre
jela usmeritve za kulturo in ta
ko imenovani "živi" kulturi da
la prednost, pozitiven odnos do 
kulture se je pokazal v sredstvih 
za nekaj več projektov zraven 
redne dejavnosti kot v letu 
1991. Že leta 1990 se je namreč 
spremenil sistem financiranja: 
ni več prispevnih stopenj za po
samezne dejavnosti, sedaj so 
osnova vsemu davki in posledi
ca integralni proračun. Tako se 
najdejo na isti 'zatožni klopi ' 
gledališki abonmaji za odrasle, 
pločniki, regresiranje plemen
ske živine, odlogi plačil podjet
jem, socialne pomoči itd. 

Izvršni svet Skupščine občine 
Ptuj je pri formiranju proračuna 
o/ , sredstev, potrebnih za kultu
ro, sledil logiki, da na mladih 
svet stoji, zato je štel sofinaci-
ranjc lutkovnega abonmaja 

(439.000,00 SIT) in mladinske
ga abonmaja (265.000,00 SIT), 
čeprav je ta vezan na abonmaje 
odraslih, in Linhartovega sre
čanja (150.000,00 SIT) kot nuj
no, odrasli pa si bomo morali 
sami pomagati. Kako? 

Od aprila do danes nas abo-
nentov nihče ni vprašal, ali smo 
pripravljeni tri predstave sami 
plačati oz. ni pripravil razpisa 
predstav, da bi se lažje odločili 
globlje poseči v svoj žep. Na 
pristojno mesto tudi ni prišel 
predlog, da bi morda obnovo 
svetlobnega parka (406.000,00 
SIT) ali obnovo akustike 
(215.000,00 SIT) ali morda ob
novo fasade (225.000,00 SIT) 
prenesli na drugo leto, pa rešili 
abonmaje, ki so za celo pro
računsko leto bili planirani v 
višini 762.000,00 SIT (delež 
občine). 

Iz tako imenovane renomina-
cije so bili gledališču pokriti 
stroški treh spomladanskih 
predstav (občinski delež 

230.370,00). Za naslednje tri je
senske predstave bi morali v 
proračunu najti 531.630,00 SIT 
za izvedbo abonmaja. 

Možnosti pridobitve sredstev, 
da bodo abomnaji ostali: 

— ponovno bo potrebno pre
tresli akcije, ki se financirajo iz 
občinskega proračuna 

— ZKO bo morala "večji del 
časa uporabiti za promocijo sa
mega sebe in za zagotavljanje 
svojega dela in eksistence" 

— abonenti bomo morali 
globlje poseči v žep. 

Način dela je znan, žal pa ni 
bil izveden. Ali je Zveza kultur
nih organizacij menila, da v tej 
krizni situaciji tak način dela ni 
potreben, ali pa je vmes kaj dru
gega? 

Kamen spotike so tudi kultur
na srečanja, češ da smo jih črta
li, ker nismo zagotovili deleža 
proračunskih sredstev. Februar
ja 1992 so bile turkerije — ak

cija Pokrajinskega muzeja Ptuj 
sprejete kot projekt Ptuja oz. 
naše občine. Temu projektu smo 
(po prvotnem predračunu) na
menili sredstva, ki presegajo re
publiški delež. Turkerije s svo
jimi spremljajočimi dejavno
stmi so eno samo kulturno 
srečanje. Ali jih sprejemamo in 
doživljamo tako? 

Glasbeni abonmaji so res šib
ka točka (tu mislim vse nas, ne 
le izvršni svet oziroma pro
račun), vendar tudi tu že iščemo 
možnosti. 

Sedaj je september, čas plani
ranj, usklajevanj, potrjevanj ak
cij za leto 1993 in za naprej. 
Vsi, ki se direktno ali indirekt-
no vključujete v oblikovanje 
kulturnega jutri, ne pozabite na 
naslov članka. 

ČLANICA IZVRŠNEGA SVE
TA ZA ŠOLSTVO, KULTURO IN 
ŠPORT Kristina Samperl— 

Purg, prof. zg. 

Prvi letošnji pridelek je že v kleti. 

Zasebna otroško-šolska ambulanta 
na Ro^ozniški cesti 32 

Znana ptujska zdravnika dr. Erik Šolman, specialist pcdiatcr, 
in dr. Jadranka Šolman, specialistka šolske medicine, sta v po
nedeljek na Rogozniški cesti 32 (v najem sta vzela prostore v 
podjetju TAM — Proizvodnja komponent Ptuj) odprla zasebno 
otroško in šolsko ambulanto. Tam bosta začela mlade bolnike 
sprejemati prvega oktobra. Odprta bo vsak delovni dan od 7.30 
do 12. ure, ob ponedeljkih in četrtkih pa od 15. do 17. ure. V 
njej bodo opravljali preventivne in kurativne preglede predšol
skih in šolskih otrok. 

Dr. Jadranka Šolman bo preven
tivno pregledovala učence gimna
zije, osnovnošolce v šolah Ljudski 
vrt, Cirkulane, Zavrč, Gorišnica in 
Destrnik, v kurativnem delu pa 
vse tiste šolarje, ki jo bodo izbrali 
za lečečega zdravnika. 

obrestne mere tudi nad 1.000 
odstotkov. Ni proizvodnje, ki bi 
brez problemov prenesla takšno 
obrestno mero. Ob vsem je še 
prodaja manjša, kot je bilo 
načrtovano, problem je , ker tudi 
kupci zamujajo s plačilom, tako 
da priteka denar počasneje do 
zadruge, kjer pa še niso pokrite 
obresti. Ko bo to urejeno, bo s 
prodajo tega vina možno iz
plačati zaostanek. Sicer pa je 
ostajanje vina v kleteh vseslo
venski pojav,ne samo ormoška 
'posebnost ' . Vida Topolovec 

Pri predšolskih otrocih ni take 
stroge delitve. Če se bodo starši 
predšolskih otrok odločili in izbra
li dr. Erika Šolmana za lečečega 
zdravnika svojih otrok, bo poskr
bel za preventivne in kurativne 
preglede ter tudi za zaščitno cep
ljenje. 

Ambulanta je sodobno oprem
ljena in ima tudi priročni laborato
rij za osnovne laboratorijske prei
skave. Prednost nove zasebne 
otroške in šolske ambulante je tu
di v tem, da dela na enem mestu, 
kar je dobrodošlo za starše, ki 
imajo predšolske in šolske otroke. 
Nova zasebna zdravnika si želita, 
da ne bi bilo čakalne dobe in da bi 
se otroci v ambulanti dobro poču
tili. Preventivne preglede bodo 
opravljali po predhodnem na
ročilu. Dr. Jadranka Šolman ob 
tem poudarja: "Samo najboljše je 
dobro za mojega bolnika." 

Nova zasebna otroško-šolska 
ambulanta dela pod enakimi pogo
ji kot javno zdravstvo. To ji je 
omogočeno z novim zakonom o 
zdravstveni dejavnosti in zdrav
stvenem zavarovanju. Koncesijsko 
pogodbo sta zdravnika podpisala z 
občino, pogodbo o plačevanju pa z 
Zavodom za zdravstveno zavaro
vanje. V ambulanti se za storitve 
ne plačuje, edini pogoj je, da ima
jo mladi bolniki redno potrjeno 
zdravstveno izkaznico. 

Vhod v ambulanto je za zdaj 
še mimo Tamove vratarnice, v 
dveh mesecih pa nameravajo 
urediti posebnega. Ob njej je tu
di urejeno parkirišče. Za razliko 
od nekaterih drugih zasebnih 
zdravnikov, ki so začeli delati 
brez telefonov, je nova otroško-
šolska ambulanta brez tega pro
blema. Pokličete jih lahko na 
telefonsko številko 772-327. 

MG 

Kolektiv nove ambulante. Foto: OM 

FRANC 
FIDERŠEK TOPOVSKA KRMA V NEMŠKI 

VOJSKI 
56. nadaljevanje 

Najprej j e namestnik ko
mandirja, ki j e skupino vodil, 
začel pot iho preklinajati , da 
smo ga zgrešil i , vendar se 
nam j e to zdelo nemogoče . 
Plazili smo se med granatnimi 
lijaki in bolj s t ipanjem kot vi
denjem našli sled tanka. Z ba
terijo ni bilo varno posvetit i , 
saj bi s tem takoj priklicali 
točo jekla in ognja. S tipanjem 
smo ugotovil i , da j e med top
niškim ognjem tank odpeljal. 
Niso ga odvlekl i , saj so sveži 
sledovi čez razruto zemljo ka
zali, da so se gosenice vrtele. 
Morda mu je pri tem pomagal 
drugi tank ali kak vlačilec? 
Najbolj smo domneval i , da je 
bila v tanku tehnična okvara, 
ki so j o v večernem mraku od
pravil i , zato tudi zaporni to
povski ogenj , in tank je bil 
rešen. To j e gotovo bilo mno
go cenejše kot pa v tovarni iz
delati novega. 

Nemški vojaki so bili ra
zočarani , posebno kandidat za 
častnika, Id j e že misli l , kako 
bo med svoje dneve bojne 
prakse uvrstil tudi uničenje 
T—34 . Na t ihem sem bil z 
razple tom nadvse zadovoljen; 
ne samo zato, ker se nam je 
tank izmuznil , temveč zato, da 
smo se lahko brez posebnih 
prob lemov varno vrnili nazaj 

v enoto. Bal sem se namreč, 
da bo potem, ko bodo eksplo
zije uničile tank, začelo na go
sto padati okoli nas, še bolj pa 
sem se bal tega, da tank varu
jejo dobro skriti vojaki. 

Komandir voda je bil po eni 
strani zadovoljen, da smo se 
vsi vrnili celi. Glede na tisti 
topniški ogenj spodaj na rav
nini j e domneval , da so nas 
pred izvedbo naloge odkrili in 
nas poskušali uničiti. Čudil pa 
se j e , da smo tako krožniške 
kot magnetne proti tankovske 
mine prinesli nazaj. Za po
drobno obrazložitev j e po
skrbel vodja skupine, da j e 
lahko komandir potem po
ročal na višjo komando, zakaj 
akcija ni uspela oziroma se 
nam je izmuznila pred nosom. 

16. oktober 1943 
Noč sem prebil v strelskem 

jarku z malo vmesnega span
ja. Vlekel j e sever, bilo j e 
pošteno mrzlo in vso noč me 
je zeblo. Ko se j e zdanilo, sem 
bil med tistimi, ki so bdeli ob 
strelnih linah. V ruskih jarkih 
nasproti so bili opazni premi
ki. Kaj če se ne pripravljajo 
na napad, sem pomislil in po
stalo mi j e vroče, čeprav sem 
imel od mraza trde noge. 

Te premike j e opazil tudi 
topniški opazovalec in bateri

j o j e usmeril prav na te jarke . 
Moral j im je sporočati točne 
koordinate, saj so težke grana
te padale skoraj v jarke. Prvič 
sem bil v položaju, ko pred tu
lečo granato ni bilo treba pri
tiskati glave k t lom, temveč 
sem napeto gledal, kam bo pa
dla. Od vojakov iz prve sve
tovne vojne sem slišal, da iz
streljene granate sploh ne mo
reš videti. Vendar to ni bilo 
res. Sedaj sem — na megle
nem obzorju v ozadju — lepo 
videl temna zrna izstrelkov 
težkih havbic, ki so z močnim 
treskom udarjale le dobrih sto 
metrov pred mano. 

Bal sem se, da bo rusko top
ništvo začelo obstreljevanje 
vračati, vendar je bil mir. Začel 
je pršeti dež, treba si je bilo na
deti šotorska krila. Dež je padal 
vse gosteje, na dnu jarkov se je 
začela nabirati rjava deževnica, 
ki so jo vojaški škomji mešali z 
zemljo in spreminjali v lepljivo 
godljo. Čez dan je bilo samo 
nekaj puškarjenja in regljanja 
strojnic. 

Prvič sem doživljal noč v strel
skem jarku v dežju in blatu. Voda 
je zalila tudi tiste vdolbine, ki 
smo jih izkopali zato, da je bilo v 
njih moč za kako uro kolikor toli
ko varno zaspati. To noč s takim 
spanjem ne bo nič, treba jo bo 
enostavno prestati v blatu in mo
kroti. 

17. oktober 
Kako uro po polnoči je nena

doma prišla zamenjava. Prišla 
je nova pehotna enota in nas za
menjala v strelskih jarkih. Z 
olajšanjem smo se odplazili na
zaj in potem opotekajoč se 
čofotali po blatu kake pol ure, 
kjer so nas čakala naša vozila. 

Dremal sem, zato sem izgubil 
občutek za čas in ne vem, kako 
dolgo smo se vozili. Predramilo 
me je , ko smo se ustavili na ne
kem dvorišču in se spravili v 
hišo na počitek. Šele tedaj sem 
s presenečenjem ugotovil, da je 
to prav tista hiša, kjer smo se 
zadrževali od začetka oktobra 
sem. Preoblekel sem se v suhe 
cape in zaspal. 

Vstati je bilo treba šele okoli 
poldneva. Zunaj je še vedno 
močno deževalo. Na sporedu je 
bilo samo čiščenje orožja in 
opreme, vendar brez zbora in 
kontrole. Čakalo me je tudi ne
kaj pisem, iz katerih sem raz
bral, da je v Halozah, v Rogaški 
Slatini in Savinjski dolini vse 
mirno in življenje teče normal
no. Jesen je lepa in suha. Le kaj 
bi dal, da bi lahko bil tam! 

Kandidat za ' častnika se je 
spravil k pisanju. Povedal je, da 
mora vsak bojni dan opisati po
sebej. Omenil, da bo tudi tisti 
najin razgovor, ki sva ga imela 
ob obžagnem T-34 o tehničnih 

izboljšavah, ki sva jih na njem 
opazila, podrobno opisal in tudi 
tisto, da vojak dalj časa vztraja v 
strelskem gnezdu ali jarku, če ve, 
da se bo po kakem rovu lahko 
varno umaknil; če tega ni, si bo 
pomagal na varno raje prej. Tudi 
izjalovljen podvig uničenja po
škodovanega tanka bo opisal. 

Tedaj sem mu zaupal, da si 
tudi jaz delam vsak dan, včasih 
tudi kak dan za nazaj, beležke o 
tem, kar sem doživel. Vse iz- ' 
ključno zato, da na doživetja ne 
bi pozabil. 

Začela sva se pogovarjati tudi 
o osebnih zadevah. Iz tega raz
govora sem razbral, da je bil 
doma iz okolice Mannheima, 
izhajal je iz meščanske, strogo 
katoliške družine. Imel je za
ročenko, ki je izhajala iz podob
ne družine, zato sta sklenila, da 
bosta do uradne sklenitve za
konske zveze živela vzdržno. 
Toda kot vojak, zlasti še sedaj 
na fronti, je spoznal, da življen
je ni dosti vredno, da ga lahko 
kar mimogrede izgubiš, zato je 
treba vsak trenutek izkoristiti. 
Čez par dni bo končal svoj 
frontni staž, odšel bo na dopust 
in potem nadaljeval študij. Ko 
pride domov, tudi zaročenke ne 
bo več "hranil" za poznejši 
čas... Pritrdil sem mu, le kaj naj 
bi mu bil drugega tudi rekel, saj 
je bil starejši od mene in po po
ložaju mnogo višje. 

18. oktober 
Nebo se je zjasnilo, obetal se 

je lep, svež jesenski dan. Po ju
tranjem zboru je enota spet 
odšla na neko utrjevanje obram

bne črte, komandir pa mi je na
ročil, da ostanem doma in po
skrbim za kurjo juho in pečen
ko; vrnili se bodo proti večeru. 
Obšla me je neprijetna misel, da 
bo spet kak ruski preboj na 
fronti, kot je bil doslej vsakič, 
kadar sem ostal doma. 

Vendar je ta dan minil mimo. 
Nekaj od tistih kur, ki so od 
zadnjič še ostale žive, je že te
kalo z domačimi po dvorišču. 
Gospodinji, ki jih je skrbno 
krmila, sem naročil, da naj dve 
ulovi. V vasi je bila tudi četna 
poljska kuhinja. Vedel sem, da 
je moje kuharsko znanje zelo 
revno, zato sem obiskal glavne
ga kuharja in ga prosil za po
moč. Bil je pripravljen, vendar 
za protiuslugo, da pridem po
magat lupit krompir. Za vso 
četo ga je bilo treba olupiti kar 
precejšen kup. 

Opazil sem, da imajo — tako 
gospodinja kot sosede — do 
mene bolj hladen odnos. Bojijo 
se, da jim bodo rdeči, ki bodo 
prav gotovo kmalu tam, saj se 
včasih pokanje sliši že čisto bli
zu, še tisto "sabrali", kar jim 
bodo "germanski" pustili, njih 
pa odpeljali kdove kam. Dejal 
sem, da jih razumem, in jih 
poučeval, kako morajo trditi, da 
so vse, kar so naredile za 
nemške vojake, morale storiti 
pod grožnjo z ustrelitvijo. Tedaj 
je gospodinja dejala, da ji mo
ram najprej zagroziti s puško, 
šele potem mi bo ulovila tisti 
dve kuri. Kljub vsemu je tisti 
dan potekal normalno. Ko so se 
proti večeru drugi vojaki vrnili, 
so bili nad kurjim priboljškom 
presenečeni. £,alje prihodnjič 



OTROK 
m domače živali 
Imet i d o m a č o ž ival j e za o troka kor is tna in poučna iz

kušnja . Ž iva l nauč i o t roka obz irnost i do dru^ih, spoš to
vanja n a r a v e ter m u p o k a ž e prednost i in korist i l jubezni
vega o b n a š a n j a . Toda imel i d o m a č e g a l jubljenčka p o m e 
ni nosi t i n e k a t e r e o d g o v o r n o s t i , za to j e izredno p o m e m 
b n o , da j i h o trok s p r e j m e že na zače tku . D o m a č a žival ni 
m u h a e n o d n e v n i c a , t e m v e č do lgoročna obveza , ki traja 
tako d o l g o kot ž iv l jenje ž ival i in ki vkl jučuje tako napore 
kot už i tke . 

V tem sestavtcu bomo govo
rili o tem, kako izbrati otroku 
prvo domačo žival. Vzpodbu
dite svojega otroka, da ga bo 
prebral , lahko tudi skupaj z 
vami, in da bo tudi sam zvedel 
nekaj več o bodočem novem 
prijatelju. Naj si ogleda tudi 
kakšno televizijsko in posluša 
kakšno radijsko oddajo ali pa 
naj poseže še po kakšni dodat
ni knjigi. Če boste ob vsem 
tem upošteval i še naše nasve
te, lahko temu sledi dolgolet
no in sreče polno prijateljstvo 
med vašim ot rokom in do
mačimi živalmi. 

Prva domača žival naj 
bo primerna za otroka 

I z b e r i t e t i s t o , za k a t e r o 
b o s t e z l a h k a s k r b e l i i n j i 

n u d i l i s r e č n o ž iv l j en je . Če
p r a v s t e si že d o l g o že l e l i 
t o č n o d o l o č e n o v r s t o ž i v a 
l i , n a p r i m e r p s a , se l a h k o 
i z k a ž e , d a j e p r e z a h t e v n a 
za m l a d e g a l a s t n i k a . 

I z k u š n j e so p o k a z a l e , d a 
j e n a j b o l j e z a č e t i z e n o iz
m e d t e h l e š t i r i h ž iva l i : za

jec, hrček, gerbil in morski 
prašičeii. N j i h o v o v z d r ž e 
v a n j e j e p r e p r o s t o i n e k o 
n o m i č n o . Vsi so se sa l c i , 
k a r p o m e n i , d a so t o p l o 
k r v n i i n d a s a m i c a do j i 
svo j e m l a d e . P r a v g o t o v o 
s t e že s r e č a l i k a t e r o o d 
n j i h v šol i al i p r i k a k š n e m 
p r i j a t e l j u . 

Vse t e ž iva l i so si p r e c e j 
p o d o b n e , z a t o z a n j e vel ja
j o n e k a s k u p n a , s p l o š n a 
p r a v i l a , p o k a t e r i h se r av -

Morski prašiček. Foto M. Ozmec 
n a i n o p r i n j i h o v e m v z d r 
z e v a n j u . 

KJE KUPIMO PRVO 
DOMAČO ŽIVAL 

Zaželeno je, da jo kupite pri 
priznanem rejcu ali v ugledni 
trgovini z domačimi živalmi. 
Tako boste prepričani, da je 
žival, ki ste jo kupili, iz dobre
ga legla in da je zdrava. Če ste 
v dvomih, kam se obrniti, pov
prašajte za nasvet veterinarja, 
saj vam bo prav gotovo pri
skočil na pomoč. 

Kako ravnati z novim prijatel
jem, vam bo znal svetovati že 
rejec oziroma trgovec, pri kate
rem ste žival kupili. 

Da je žival zdrava, se boste 
prepričali tako, da boste izbrali 
tisto, ki je živahna, gibčna in 
radovedna. Vzemite jo v roke, 
tako da jo lahko dobro pregle
date. Če ste si izbrali hrčka, 
počakajte, da se dodobra pre
drami. Bodite posebej pozorni 
na smrček, oči in ušesa — gnoj
ni in podobni izločki so znak 
bolezni! Preverite tudi kožu

šček, na katerem ne sme biti go
lih mest. 

Če opazite bolehno žival, je 
ne izberite, saj boste kasneje ra
zočarani. Raje jo pokažite la
stniku trgovine in mu predlagaj
te, naj jo pelje k veterinarju. 

Žival, ki ste jo kupili, mora 
biti še mlada. Le tako ji boste 
lahko zagotovili najugodnejši 
začetek življenja v svojem do
mu. Kljub temu pa počakajte ta
ko dolgo, dokler ne neha .sesati. 
Zajci, gerbili in hrčki naj bodo 
stari približno osem do deset 
tednov, morski prašički pa te
den ali dva mlajši. 

SPOZNAVANJE NOVEGA 
UUBLJENČKA 

Vsaka žival pride na svet neu-
domačena. Ne glede na to, kako 
bistra je videti, je njeno zaupa
nje do nas osnovni pogoj za 
uspešno udomačitev. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Gibanje za odgovoren 
odnos do malih živali 

ORMOŽ 

Najmlajši 
planinci 
že drugič v 
Robanovem kotu 

A v g u s t o v s k a v r o č i n a j e za nami , šolarj i so žc sredi 
šo l sk ih o b v e z n o s t i , v e n d a r so spomin i na pr i je tno 
p r e ž i v e t e poč i tn i ce pet inšt ir ideset o trok v starost i m e d 
šes t im in d v a n a j s t i m le tom še v e d n o živi . O s e m nepo
z a b n i h dni so v z a č e t k u le tošnjega avgus ta preživel i ob 
v s t o p u v R o b a n o v kot , v Gornj i Savinjski dol ini , na d o 
mač i j i , ki j i po d o m a č e reče jo pri Pečovn iku . O s e m 
o d r a s l i h j c p r e v z e l o v d n e h b ivanja med gorami K a m 
niških p l a n i n v e l i k o o d g o v o r n o s t na svoje rame . Vodja 
t a b o r a j e bil T o m a ž Bolcar, Mari ja Lah pa j e bila ku
h a r i c a ; o troc i so j i rekli kar kuhar ica Mica . Le tos s t a j i 
p o m a g a l i Vi ta Petek in Ci lka Špindler , v išja medic in 
ska se s t ra , ki j e zdrav i la o d r g n i n e in prehladcsaj na 
s r e č o ni b i lo n o b e n i h p o š k o d b . Za delo z otroki j e 
s k r b e l a L j u b a Fišer, e k o n o m je bil M i r a n Fišer, za gla
s b e n o d e j a v n o s t Ina L a h , za t ehn iko in druge obl ike 
i z o b r a ž e v a n j a pa S l a v k o Petek. Pri postavl janju in p o 
d i r a n j u t a b o r a j e p o m a g a l M a r j a n S p a c a p a n . 

T o m a ž B o l c a r j e p o v e 
d a l , d a s o s e l e t o š n j e g a 
t a b o r a u d e l e ž i l i v s i , k i s o 
o b i s k o v a l i p l a n i n s k i k r o 
ž e k v v r t c u a l i o r m o š k i 
o s n o v n i š o l i i n s o b i l i v 
p l a n i n s k e m o t r o š k e m t a -
j o r u ž e l a n s k o l e t o . " T a 
b o r j e n j e j e n a d a l j e v a n j e 
t i s t e g a , k a r s m o v p l a n i n 
s k e m k r o ž k u o b r a v n a v a l i 
t e o r e t i č n o , n a p l a n i n s k i h 
p o t e h p a s m o t o p r e i z k u 
s i l i v f ) r a k s i . Z a R o b a n o v 
k o t s m o s e o d l o č i l i z a r a 
d i t e g a , k e r s o t o d š t e v i l 

n e l a ž j e p l a n i n s k e t u r e , 
k i j i h z m o r e j o tv id i n a j m 
la j š i p l a n i n c i . O t r o k o m 
k o n d i c i j e n i m a n j k a l o , 
sa j s m o v s e š o l s k o l e t o si
s t e m a t i č n o o p r a v l j a l i 
k r a j š e i n d a l j š e i z l e t e i n 
si n a b i r a l i m o č i za d a l j š e 
i n z a h t e v n e j š e t u r e . " 

Z a o s e m d n i b i v a i r j a v 
p l a n i n a h s o u d e l e ž e n c i 
t a b o r a m o r a l i z v o ž n j o 
v r e d o d š t e t i 5 . 0 0 0 t o l a r 
j e v . V v e l i k o p o m o č s o 
j i m b i l i s t a r š i , k i s o p r i 
s p e v a l i z e l e n j a v o i n clru-

g o a ž i v l j e n j e v g o r a h , 
n e k a j p a s o p r i m a k n i l a 
t u d i n e k a t e r a o r m o š k a 
p o d j e t j a . N e k a j t a b o r n e 
o p r e m e j i m j e p o s o d i l t u 
d i o b m o č n i š t a b T O i z 
Ptvija. 

O ž i v l j e n j u v t a b o r v i 
n a m j e T o m a ž B o l c a r p o 
v e d a l : " K e r s m o ž e l e l i , d a 
se o t r o c i č i m b o l j s p o z n a 
j o z n a j b l i ž j o o k o l i c o t a 
b o r a , s m o s e p o v z p e l i d o 
R o b a n o v e p l a n š a r i j e , 
k j e r s o n a m p o s t r e g l i s 
k i s l i m m l e k o m . O t r o k o m 
s m o p r i k a z a l i , s č i m s e 
l j u d j e v t e h k r a j i h u k v a r 
j a j o . N a b i r a l i s m o r a s t l i 
n e za p l a n i n s k i h e r b a r i j . 
N a b i r a l i s m o z d r a v i l n a 
z e l i š č a z a č a j e i n j i h k a 
s n e j e p i l i . Z b i r a l i s m o k a 
m e n j e , svi l ie v e j e i n k o r e 
n i n e t e r v s e t o k a s n e j e v 
t a b o r u " o b d e l a l i " . Z a i i i 
m i v j e b i l v z p o n n a O l 
š e v o i n d o P o t o č k e z i j a l 
k e . S l a v k o P e t e k j e n a š e l 
z o b j a m s k e g a m e d v e d a 
i n p o t e m s o s e p r i č e l e 
m e d o t r o k i r a z p r a v e o 
m e d v e d i h t e r d r u g i h p r e 
b i v a l c i h j a m . O t r o c i s o 
b i l i p o n o s n i , d a s o " b i l i 
z r a v e n " p r i t e j z g o d o v i n 
sk i n a j d b i . " 

O s r e d n j a d v o d n e v n a 
t u r a n a j m l a j š i h p l a n i n 
c e v j e b i l v z p o n n a Ko-
r o š i c o , k i s o j o v e s č a s t a 
b o r j e n j a o b č u d o v a l i . P o t 
j e b i l a n a p o r n a v g l a v 
n e m z a r a d i n e z n o s n e 
v r o č i n e , d r u g a č e p a s o j o 
o t r o c i d o b r o o b v l a d a l i . 
P r e m a g a l i s o O j s t r i c o i n 
o b t e m u ž i v a l i v č u d o v i 
t e m r a z g l e d u p o o k o 
l i š k i h v r h o v i h . 

O d p r a v i l i s o se t u d i p r o 
t i L u č a m . N a p o t i so si bo l j 
p o nak l juč ju o g l e d a l i š e 

e n o i z m e d p l a n i n s k i h j a m 
— T r b i š k o z i j a lko , m a j h n o , 
v e n d a r d o v o l j z a n i m i v o , 
d a o t r o c i v i d i j o v s e z n a č i l 
n o s t i k r a š k e g a s v e t a . V ja
m o j i h j e p o v a b i l p o s e b 
n e ž t e g a k r a j a , g o r s k i v o d 
n i k z v z d e v k o m F u x , ki j e 
b i l v i d e t i s k o r a j k o t Beda -
n e c , d iv j i m o ž s č r n i m klo
b u k o m i n b r a d o , v e n d a r 
so ga o t r o c i p o z n a l i , saj j e 
b i l c e s t o n j i h o v gos t . 

P r i p r a v i l i so t u d i k u l t u r 
n i p r o g r a m o b o g n j u . 

P r e d d o b r i m t e d n o m so 
i m e l i u d e l e ž e n c i p l a n i n 
s k e g a t a b o r a s k u p a j s s ta r 
ši p r i o r m o š k e m r i b n i k u 
p i k n i k , k je r so se p o g o v o 
r i l i o v s e m , k a r so d o ž i v e l i 
v p l a n i n a h . S t a r š i so s 
t a k š n i m n a č i n o m p o č i t n i -
k o v a n j a s v o j i h o t r o k z a d o 
v o l j n i . M l a d i p l a n i n c i n e 
b o d o m a n j k a l i v p l a n i n 
s k e m t a b o r u p r i h o d n j e le
t o , so z a t r j e v a l i . 

Vida Topolovec 

"Hural Uspeli smo priti na vrh Ojstrice!" 

Tabor tik pred odhodom iz Robanovega kota. 

Dober den, zaj pa v gorico gren! Kaj bom pa delal tam, žalosten 
bom sam! Tak vam je to, začenja se trgatev grozdja. To je poleg 
kolin eden najboj veselih kmečkih domačih praznikov. Letos bode 
to na našen Suhen bregi resen pravi praznik, saj bodo tudi polov-
joki prozni. Iz tistega suhega grozdja, kije po letošnji katastrofal
ni suši ostalo, nede nič pametnega in sladkega nateklo, pa tudi 
grozdja nemo meli za prodajo. Pa saj vete, kak pravimo vinograd
niki v sladkih in bogatih letinah, da smo dobro kapljico sami pri
delali. V slabih in kislih letinah pa pravimo, da so nam takšne 
pač gospod Bogec dali. V prejšnjen sistemi, gdo smo meli samo 
enega Boga in eno partijo, te sta bla tata dvo reveža kriva za vse, 
zaj pa imamo več hogecov in več partij oziroma strank, pa nišče 
več neje za nič kriv. Vsi hi si radi lastili samo dobre zasluge, 
nihče pa neče bili kriv za slabosti, ki nam grenijo vsakodnevno 
Življeje. No ja, pa saj bomo enkrat le vena k pameti prišli in začeli 
složno propadajočo virstvo gor vzdigovati... 

Vsi zaj dosti pričakuvlemo od novih volitev, ki bodo najbrž tan negi 
oh kunci totega leta in hode nam gospod Božiček prinesa nove poslan
ce, novega šefa držove in druge fukcionore. Naenkrat bomo vsi grotali 
voli(vci). Pri nas pravimo volom po domače junci. Saj vete, to so tiste 
štirinožne živoli brez jajc, ki orjejo, voze vločijo in druga težka dela 
opravljajo. Delajo kak črni od zore do mraka, če gUh so jih marsikje že 
traktori in drugi kmetijski stroji zamenjali. 

Pa bodi zadosti o volih in volitvah, saj smo ob tem čista na krave 
molznice pozobli. Zavolo suše nega krme in krave, ki dojijo pri gobci, 
so lačne. Jaz predlagan, da kmetje kupimo vsem kravam zelene sunčne 
očali: fojtrali jim bomo rjovo suho slamo, pa bodo mislile, da zeleno 
trovo žvečejo. Od tiste solidarnostne krme bodo itak pocrkale. Pa 
srečno. LUJZEK. 

V SADNEM VRTU septem 
bra obiramo vse vrste poznih 
sort sadja razen nešplje. Obira
nje je opravilo, ki se ga veseli
mo in pričakujemo z rahlo ne
strpnostjo, saj pomeni vračilo 
za večletni in letni trud in delo. 
Čeprav se spravilo sadja v orga
nizacijskem smislu pri vrtičkar-
jih bistveno razlikuje od tržnih 
pridelovalcev, pa je vendarle 
potrebno opomniti na nekatere 
strokovne napotke, katerih 
upoštevanje bo imelo za posle
dico kakovostnejšo in trajnejšo 
hrambo sadja. 

Pri sadju ločimo drevesno in 
užitno zrelost. Prezgodaj obra
no sadje še nima povsem formi
rane teže, saj se plodovi obliku
jejo šele ob zorenju, slabše je 
obarvano, ima manj sladkorja, 
manj je aromatično in ni oku
sno, pa tudi lupina še ni do
končno formirana, kar vse ima 
za posledico slabo skladiščno 
vzdržljivost. Prepozno obrano 
sadje je po popolni užitni zrelo
sti, ko so vse snovi, ki imajo v 
plodovih vlogo in sposobnost 
naravnih konzervansov (kisline, 
sladkor, pektin in druge) že v fi
ziološkem razpadu, tako sadje 
pa prav tako nima skladiščne 
vzdržljivosti. 

Sadje obiramo z vso pozorno
stjo, da ga ne obtolčemo, kajti 
vsaka poškodba ima za posledico 
okužbo z glivično boleznijo — 
monilijo ali sadno gnilobo. Obira
mo od spodnjih vej proti vrhu, da 
višje rastoči plodovi pri padanju 
ne bi poškodovali spodnjih. 

Nagnitcga in gnilega sadja ne 
puščajmo na drevju in po tleh, saj 
je v njem leglo škodljivcev in bo
lezni, temveč ga takoj poberemo, 
razkužimo z ostanki škropiva in 
zakopljemo. 

V OKRASNEM VRTU smo 
gladiole na prostem sadili v več 
časovnih presledkih, da bi za re
zanje imeli ves čas na voljo to 
izredno lepo cvetje. Gomolje 
zgodnjih sort gladiol septembra že 
izkopljemo. Da je gomolj zrel za 
izkop in hrambo, spoznamo po ko
reninah. Kakor hitro prično prve 
korenine odmirali, že lahko go
molje poberemo, ni treba čakati, 
da bi nadzemni deli do kraja 

strohneli ali odmrli. Gomolje iz
kopavamo z orodjem, ki jih ne 
poškoduje. Že najmanjša poškod
ba je vzrok, da ga okužijo glivične 
bolezni. Okuženi gomolj pa ne sa
mo da v shrambi hitro strohni ali 
zgnije, temveč okuži zdrave in ne
poškodovane, tako da ves pridelek 
ne prezimi, pač pa propade. 

Ko gomolje izkopavamo, po-
režemo nadzemne dele stebla 10 
cm nad njimi. Izkopane posušimo 
na zračnem in suhem prostoru, 
šele ko so suhi, jih očistimo in 
hranimo v zračnih prostorih, kjer 
temperatura ne pade pod IC. Da 
nam bodo spomladi enakomerno 
kalili in da jih lahko po želji raz
vrstimo, jih že v shrambo razvrsti
mo po barvi in velikosti ter ustrez
no etiketiramo. 

V ZELENJANEM VRTU ko
nec septembra sadimo rabarbaro. 
Najuspešneje jo razmnožujemo z 
delitvijo korenike. Ko listi v poz
nem poletju porumenijo, je to 
znak, da je korenika dozorela in 
da se je v njej nakopičilo toliko 
asimilatov, da je sposobna za deli
tev in presajanje. Dele korenike za 
sajenje nabiramo le iz dobro 
raščenih rastlin s krepkim kore
ninskim sistemom. Za sadiko služi 
korenika, ki ima najmanj en krep
ko razvit zaobljen končni brst. 

Rabarbara je vrtnina, ki ni pose
bej zahtevna na rastne rastne raz
mere. Najbolje uspeva v globokih 
humoznih, peščeno—ilovnatih 
tleh; to je tudi razumljivo, saj je 
rabarbara trajnica, ki več let raste 
na istem rastišču in razvije pre
cejšnjo koreniko. 

Rabarbaro pridelujemo zaradi 
njenih okusnih, aromatičnih in 
hranljivih rdečih mesnatih listnih 
pecljev. Listi so sorazmerno veliki 
in jih rastlina razprostre med ra
stjo daleč vsaksebi, zalo jo sadimo 
dovolj redko — po 1 m narazen. 
Pregoste rastline se slabo razvijajo 
in tako pridelamo samo tanke in 
manjvredne peclje. 

* * * 
Po biokoledarju priporočljivo 

sejati in saditi rastline, ki jih 
pridelujemo zaradi lista, 22., 
23. in 30. septembra, zaradi ko
renike od 25. do 28. septembra, 
nadzemnih plodov od 23. do 25. 
septembra ter rastline, ki jih 
pridelujemo zaradi cveta, in 
zdravilna zelišča 20. in 21. ter 
29. in 30. septembra. 

Miran Glušič, ing. agn 

Krvodajalci 
Vitomarci , 8. sep tembra : Andrej Ploj, Drbe-

tinci 4 1 ; Štefan Vršič, Slavšina 2; Ana Čuček, 
Drbetinci 65; Marija Fras, Slavšina 55; Viktor 
Mlakar, Vitomarci 75; Janez Rojs, Vitomarci 77; 
Anica Kovačec, Novinci 16. 

Posamezniki , 8. in 10. septembra: Irena Ja-
vemik. Poljska cesta 35, Hajdina; Darko Jurgec, 
Pot v toplice 7, Ptuj; Albert Čeh, Levanjci 33/a; 
Franc Rodošek, Kungota 109; Milan Breg, 
Krčevina pri Vurberku 49/a; Danica Zinreich, 
Klepova ul. nh, Ptuj; Rudolf Petrovič, Pacinje 
28; Jerica Babulč, Scstrže 34; Franc Gabrovec, 
Ulica 25. maja 19, Ptuj; Darko Kmetec, Prazna 
ulica 9, Maribor; Jože Mlakar, Zgečeva 8, Ptuj; 
Franc Hmja, Kraigherjeva 28, Ptuj; Marija Vi-
dovič, Zlatoličje 77; Miran Eržen, Kardeljeva 
73, Maribor; Mihael Jerebic, Moravci 136, 
Bučkovci; Janez Šmigoc, Polenci 46; Štefan Be

lina, Kelcminova 17, Maribor; Branko Cajnko, 
Nova vas pri Ptuju 10; Alojz Ters, Klinetova 10, 
Maribor; Ivan Vrabec, Marjeta na Dravskem 
polju 5; Janez Goričan, Placar 11/a; Silvo Gor-
janc, Zlatoličje 70; Leopold Paher, Gerečja vas 
72; Danijel Ters, Hotinja vas 122; Alojz Caf, 
Janžovci 6/d; Srečko Marin, Podgorci 101. 

Klicani, 9. in 10. s e p t e m b r a : Lorenco Plen-
kovič, Kajuhova 5, Ptuj; Andrej Ploh, Draženci 
21 ; Franc Zorli, Gorišnica 80; Milan Bogdano-
vič, Zabjak 34/a; Milan Furek, Videm 59. 

Agis, 10. s ep tembra : Franc Lah, Spuhlja 46; 
Jože Kovačec, Dragovič 37; Martin Majar, Mez-
Bovci 57/a; Anton Brodnjak, Placar 19; Marjan 
Segula, Reševa 7, Ptuj; Bojan Murko, Pobrežje 
17; Anton Pauko, Vintarovci 12/a; Anton Cafu-
ta, Pobrežje 89; Jožica Letenja, Goričak 46; Sta
nislav Skrinjar, Turški Vrh 14. , 



///. slovenska 
nogometna liga vzhod 

R E Z U L T A T I 5. K O L A : Beltrans—Slovenj Gradec 3:0, Hme-
zad—Pobrežje 1:5, Impol — KOB Market Kungota 4:1 , Aluminij — 
Ižakovci 1:3, Rače—Rogašovci 3:3, Pohorje—Lipa Stojnci 2:0, 
Kovinar—Papimičar 1:1. 

PARI 6. K O L A : sobota, 26. septembra, ob 15. uri: Slovenj Gra
dec—Papimilčar, Lipa Stojnci —Kovinar, Rogašovci—Pohorje, 
Ižakovci—Rače, KOB Market Kungota—Aluminij, Pobrežje—Im
pol, Beltrans—Hmezad. 

1. MEDOBČINSKA NOGOMETNA LIGA 
REZULTATI 4. K O L A : Skorba—Videm 1:1 (sodnik Turk, 0:1 

Bedrač, 1:1 Mertelj), Dornava—Pragersko 0:2 (sodnik Lončarek, 
0:1 Breznik, 0:2 Majal), Bukovci—Rogoznica 2:2 (sodnik Burjan, 
0:1 Menoni, 1:1 Goričan, 1:2 Menoni, 2:2 Bezjak), Gerečja vas— 
Drava 1:2 (sodnik T. Ivančič, 1:0 Lukas, 1:1 Lončarič, 1:2 Leben), 
Gorišnica—Slovenja vas 2:1 (sodnik Doki, 0:1 Murko, 1:1 Horvat, 
2:1 Plohi), Središče—Hajdina 1:0 (sodnik Ornik, 1:0 Jambriško). 

Pa r i 5. kola: sobota, 26. septembra, ob 16. uri: Drava—Gorišni
ca, Rogoznica—Gerečja vas, Pragersko—Bukovci; nedelja, 27. 
septembra, ob 10.30: Hajdina—Skorba, Videm—Dornava; nedelja, 
27. septembra, ob 15. uri: Slovenja vas—Središče. 

2. MEDOBČINSKA NOGOMETNA LIGA 
REZULTATI 4. K O L A : Podvinci—Leskovec 1:1, Tržeč—Mla

dinec 4 :1 , Mašina—Hajdoše 1:4, Grajena—Sp.Polskava 3:0, Mar
kovci—Apače 3:0, Zg.Polskava—Solid 4:2. 

PARI 5. KOLA: sobota, 26. septembra, ob 16. uri: Apače—Zg. Pol-
skava, Sp. Polskava—Markovci, Hajdoše—Grajena, Solid—Podvinci; 
nedelja, 20. septembra, ob 10.30: Mladinec—Mašina, Leskovec—Tržeč. 

REZLLTATI 2. KOVA ČLANSKEGA POKALA 
R SLOVENIJE 

Podvinci—Rogoznica 1:0, Mladinec—Pragersko 3:4 (0:0), Grajena— 
Sp. Polskava 4:1, Gerečja vas—Aluminij 1:0, Leskovec—Slovenja vas 
5:2 (2:2), Hajdina—Impol 3:2 (prekinjeno v 75. minuti zaradi napada 
igralca NK Impol na sodnika), Videm—Drava 2:7, Dornava—Lipa Stoj
nci 3:4 (0:0). 

1. kolo tekmovanja 
selekcij medobčinskih 
nogometnih zvez 

Kidričevo, sobota, 26. sep
tembra, ob 15. uri: pionirska se
lekcija MNZ Ptuj —pionirska 
selekcija MNZ Celje; ob 16.30: 
kadetska selekcija MNZ Ptuj — 
kadetska selekcija MNZ Celje. 

Branko Lešnik 

JUDO 

Porazi Drave in 
Gorišnice v Interligi 

Judoisti so v nedeljo nastopili 
v Interligi. V Ptuju je bistriški 
Impol z 10:4 premagal Dravo, 
Gorišnica pa je v Veliki Nedelji 
najprej s 4:10 izgubila z Unio-
nom iz Lipnice, nato pa s 3:11 
še z Mariborom. 

Za Dravo sta zmagala Za-
fošnik in Leščak, za Gorišnico 
pa je bil dvakrat uspešen ude
leženec bližnjega svetovnega 
prvenstva v Argentini Damjan 
Petek, enkrat pa Plošenjak. 

l.k. 

Na evropsko tekmovanje 
psička Maca iz Ptuja 

AgUity je v Sloveniji še zelo ndada športna disciplina, v kateri 
sodelujeta pes in njegov vodnik. Dve leti se šele uveljavlja pri nas 
in lahko bi rekli, da ima že precejšnje .število privržencev. Eden 
teh je gotovo Silvester Škerget s svojo psičke Maco i/ Ptuja. 

Foto: Kosi 
Trenirati je začel pred enim letom 

povsem naključno v Mariboru in 
agility ga je osvojil. Prepreke pa ra
da premaguje tudi psička, nemška 
ovčarka Maca, ob teko rekoč vsa
kodnevnem treningu. Te športne di
scipline se v Sloveniji šele učimo, 
tudi trenerji in sodniki. Tako lastniki 
psov še vedno bolj ali manj trenirajo 
individualno, po literaturi, zdaj, ko 
je Slovenija sprejeta v mednarodno 
idnološko organizacijo, pa se bo tu
di na tem področju marsikaj uredilo. 

Maca in njen lastnik Silvester sta 
doslej sodelovala na vseh tekmovan
jih za državno prvenstvo. V Ljubljani 
sta bila osma, v Mariboru sta bila v 
drugem teku, potem ko sta imela v 
prvem najboljši čas, diskvalificirana. 

v Murski Soboti sta bila druga v 
jumpingu (premagovanje ovir brez 
kontaktnih con — pa.sji slalo) prva, 
v Škofji Loki sta delila prvo mesto, 
v jumpingu sta bila prva, na finalni 
tekmmi v Ajdovščini sta bila v agiii-
tyiju prva in se tako uvrstila v ekipo 
za evropsko prvenstvo, ki bo v 
začetku oktobra v Lyonu v Franciji. 

O sodelovanju na evropskem pr
venstvu Silvester Škerget pravi: 
"Predvsem bo to velika izkušnja. 
Telcmovalci — štirje bomo — se bo
mo potrudili, smo brez obremenitev. 
Naša udeležba še ni povsem zaneslji
va, vendar upamo, da bomo našli do
volj sponzorjev za pot v Francijo." 

NaV 

Svetovno jprvenstvo v mafem maratonu 

Dober rezultat Mirka 
Vindiša 

V Nevvcastlu v Veliki Britaniji je 
bilo v nedeljo prvo svetovno prven
stvo v malem maratonu, teku na 21 
kilometrov in 97 metrov. V repre
zentanci Slovenije je nastopil tudi 
Mirko Vindiš in bil po pričakovanjih 
med napimi uvrščen najbolje. Za 
progo ie porabil uro, štiri minute in 

štiri sekunde ter se uvrstil na 63. 
mesto, v sredino nastopajočih. V 
ospredju so bili Afri-čani in so dikti
rali izjemno hiter tempo, ki mu naši 
tekmovalci niso mogli slediti v vo
dilni skupini. Rezultat Vindiša je 
dober dosežek in nova potrditev nje
govega primata v Sloveniji. l.k. 

ROKOMET 
Devet dni do 
prvenstva v prvi ligi 

člani rokometnega kluba Drava so 
v oslabljeni postavi v soboto v Murski 
-Soboti s 15:22 izgubili prijateljsko tek
mo s Pomurko iz Bakovcev, članice so 
v drugi ligi kar s 25:9 zmagale v 
Brežicah, druga moška ekipa pa je v 
tretji ligi s sedmimi zadetki razlike 
zmagala v Gornji Radgoni. 

Prvo kolo novega prvenstva v prvi 
državni moški ligi bo v soboto, 3. ok
tobra, Drava pa se bo v Ptuju pomerila 
z Italcom iz Dobove. Ekipa pod vod
stvom Zvonka Papka in Marjana Va-

lenka ob zelo intenzivnih treningih 
igra res veliko število pripravljalnih 
tekem, da bi bila na naporno in kako
vostno prvenstvo pripravljena kar naj
bolje. Po dosedanjih igrah sodeč so 
Plujčani močno izboljšali igro v 
obrambi, kar je zasluga boljše pripra
vljenosti in bratov Potočnjak iz Or
moža, ki sla znana obrambna igralca, 
uspešna pa tudi v napadalnih vlogah. 
Skratka v Ptuju je močna ekipa, ki jo 
bo zelo težko premagati. Predstavili jo 
bomo v prihodnji številki. l.k. 

JUDO 

DAMJAN PETEK 
potuje v Argentino 

Poročali smo, da bo v prvi polovici ok tobra v Argentini 
mladinsko svetovno prvenstvo v j u d u . Na njem bodo nasto
pili tudi štirje slovenski tekmovalci . To so Damjan Petek iz 
Gorišnice in Simon Graj f iz Slovenske Bistrice ter Vrbančič 
iz Ljubljane in Ei.senbaher iz Celja. 

N. • 

Fantje so se pod vodstvom tre
nerja iz Poljske pripravljali v Slo
venski Bistrici in največ pozorno
sti namenili tehniki. Odpotovali 
bodo jutri (v petek), vrnili pa 13. 
oktobra. 

Pred odhodom nam je Damjan 
Petek, ki bo nastopil v kategoriji 
do 86 kilogramov, povedal, da na
sprotnikov ne pozna, vendar bo 
vložil vse moči in znanje za dober 
rezultat. Kaj bo to, je res težko na
povedati. Devetnajstletni strugar 
iz Moškanjcev 116 je tako pred 
prvim viškom kariere, naslednji 
pa bo že mesec dni kasneje evrop
sko prvenstvo mladincev v Izrae
lu. Želimo mu srečno pot in 
uspešne nastope! l.k. Damjan Petek, odlični judoist 

iz Gorišnice, državni repre-
zentant v mladinski in članski 
konkurenci. Foto: I. kotar PADALSTVO 

Uspešni v Prekmurju 
v soboto in nedeljo je bilo v 

Murski Soboti tekmovanje za peti 
Pomurski padalski pokal v skokih 
na cilj. Nastopile so tri ekipe Ae-
rokluba Ptuj in se dobro odrezale: 
prva ekipa je bila druga, tretja pa 
tretja med devetimi ekipami. Med 

posamezniki je bil Mirko Vršič 
drugi, Janez Vrbančič četrti, Igor 
Glažar pa šesti. 

V tekmovanju za pokal hotela 
Ajda v Moravskih Toplicah pa je 
bil Glažar tretji, Vršič peti, Janez 
Haložan pa sedmi. j ^ 

Rezultati dobri, težave 
s pokritimi objekti 

v minulem enoletnem obdobju so v ptujski športni zvezi naj
več pozornosti namenjali organizacijskim zadevam po ukinitvi 
samoupravnih interesnih skupnosti ter dvigu kakovosti in 

i množičnosti. Podatek, da sta Narcisa Mihevc in Anita Ličina 
nastopili na šahovski olimpiadi, Mirko Vindiš in l-ilip Leščak pa 
na olimpijskih igrah v Barceloni, potrjuje, da je ptujska občina 
po tej plati med uspešnejšimi v Sloveniji. Zato bodo tudi v pri
hodnje namenjali največ pozornosti zagotavljanju razmer za 
vrhunski in tekmovalni šport, v skladu z usmeritvami, ki naj bi 

jih na prvem podopustnem zasedanju sprejeli tudi poslanci 
občinske skupščine. 

V tem času si prizadevajo bolje izkoristiti pokrile vadbene površine, 
saj se je z dvoitmenskim poukom v Srednješolskem centru zmanjšala 
možnost vadbe v športni dvorani Center. Oh tem morajo odpraviti 
problem ogrevanja športne dvorane Mladika, pripraviti se na zagoto
vitev nadomestnih objektov ob izgubi dela stadiona zaradi gradnje 
ptujskega podvoza in na novo organiziranost ob reorganizaciji države 
— gre za nove občine. To so glavni poudarki s skupščine občinske 
športne zveze, ki je bila 7 5 . septembra in na kateri sta o tem govorila 
predsednik zveze Branko Resnik in predsednik Izvršnega sveta 
Skupščine občine Branko Brumen ter na kateri so brez večjih naspro
tovanj potrdili poročila za lani ter letošnji finančni načrt. /.jt. 

ŠPORTNI RIBOLOV 
Dušan Horvat — 
pokalni prvak 

v Ljutomeru je bilo prvo po
kalno prvenstvo Slovenije v lo
vu rib s plovcem, na katerem je 
nastopilo osem moških in štiri 
ženske ekipe. Med posamezniki 
je zmagal Ptujčan Dušan Hor
vat, med posameznicami pa Ma
riborčanka Elizabeta Seidl. 
Ekipni zmagi in pravico nasto
pa na evropskem prvenstvu sta 
si priborili ribiški družini Mari
bor pri ženskah in Gornja Rad
gona pri moških. Ptuj je bil pri 
moških drugi, pri ženskah pa 
četrti. Lk. 

Mladika področni 
prvak, Gimnazija druga 

Prejšnji četrtek je bilo v Mari
boru področno ekipno prvenstvo v 
atletiki za osnovne in srednje šole. 
Državni finale bo v začetku okto
bra v Novem mestu, vanj pa se bo 
uvrstilo osem najboljših z vseh 
področnih prvenstev v Sloveniji. 
Upajmo, da bodo med temi tudi 
ptujske šole, ki so se v Mariboru 
odlično odrezale. Med osnovnimi 

šolami je namreč tako pri učenkah 
kot pri učencih zmagala šola Mla
dika, šola Olge Meglic pa je bila 
tretja pri učencih. Med srednjimi 
šolami je ptujska gimnazija druga 
v obeh konkurencah. Strojna in 
metalurška šola je peta. Kmetijska 
in elektro šola pa sedma pri dija
kih, l.k. 
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Obnovljen 
frizerski salon 
Vere Nahberger 

Foto: OM 
Podoba starega mestnega je

dra je lep.ša tudi po zaslugi šte
vilnih ptujskih obrtnikov in 
podjetnikov. Njihova prizade
vanja so vidna na vsakem kora
ku. Trudijo se, da bi svoje sto
ritve ponujali v čimbolj ureje
nih lokalih. 

Vera Nahberger, lastnica fri
zerskega salona v Miklošičevi 
pet v Ptuju, je prejšnji ponede

ljek povabila na odprtje prenov
ljenega salona najbolj zveste 
stranke in prijatelje. Lokal je s 
prenovo pridobil dodatno pri
vlačnost, kar bo prispevalo k 
dobremu počutju strank in za
poslenih. Pridobitev lokala pa 
je tudi prodaja specializiranih 
frizerskih pripomočkov, ki jih 
drugje ni mogoče kupiti. 

MG 





PRVIH MUZEJSKIH STO LET 

Stara in nova arheološka 
spoznanja 

Prib l i žuje se l e lo 1993 , ko b o m o praznoval i s to le tn ico 
M u / e j s k e ^ a d r u š t v a na Ptuju in hkrati s toto ob le tn ico 
i n u / e j a . V vseh teh letih j e ptujski mu/.ej pomeni l 
i/.redni d r a g u l j v naši bogat i kul turni dedišč ini , l a j u 
bi lej m o r a m o p r i m e r n o ovrednot i t i in ga predstavit i z 
r a z s t a v a m i in z n a n s t v e n i m i publ ikac i jami širši domači 
in tuji j a v n o s t i . 

Že zgodovina muzeja 
nam pove, da so na Ptuju 
delovali znanstveniki ce
lotne Evrope, vendar je 
ustanovitev samega ptuj
skega muzeja v tistem 
času za to območje zelo 
pomembna. V vseh teh le
tih so bile naše zbirke zna
ne daleč naokoli, ob tej 
obletnici pa nameravamo 
to še poudariti in z razsta
vo Archaeologia Poetovio-
na, Stara in nova arheo
loška spoznanja prikazati 
delo, ki je potekalo v mu 
zeju. To žel imo pospremi
ti s pisnim in sl ikovnim 
gradivom v obliki katalo 
ga, razglednic, spominkov 
in podobnim. 

Zgodovina ptujske ar
heologije se začne s kura-
tom S i m o n o m Povodnom, 
ki je dal vzidati rimske 
spomenike v mestni stolp. 
Bogate najdbe so privabile 
arheologe graškega dežel
nega miizeja in dtmajske 
komisije za varstvo spo
menikov in odpeljali so 
j ih v tujino. Z ustanovitvi
jo muzejskega društva, v 
katerem so delovali naju
glednejši Ptujčani, pa so 
dosegli, da je bogato ar 
heološko gradivo ostajalo 
doma. V tem času so bili 
odkriti deli mesta Poeto-
vio, mitreji in grobišče. 

Z delovanjem pravnika 
in arheologa Viktorja 
Skrabarja je bil uresničen 
eden najpomembnejših 
dosežkov muzejskega 
društva: postavitev prvega 
in tretjega mitreja na me
stu odkritja. Oba mitreja 
sta bila zaščitena s stavba
ma in sta danes po toliko 
letih potrebna temeljite 
obnove. Predvsem je pro
blematičen dohod k prve
m u mitreju, ki stoji na 
Spodnji Hajdini. Potrebno 
bi bilo urediti pot in ozele
niti okolje ter parkirišče v 
bližini, že na glavni cesti 
pa postaviti primerne opo
zorilne table. Te so nujne 
tudi pri tretjem mitreju. 
Že sama fasada štabe tret

jega mitreja kaže na to, da 
je vedno primanjkovalo 
denarja za nujno obnovo 
kulturnih spomenikov, 
praznovanje stoletnice pa 
naj bo vzrok, da se te po
manjkljivosti odpravijo. 

Prvi prostori so bili mu
zeju namenjeni v stari 
gimnaziji v sedanji Prešer
novi ulici. Zaradi številnih 
arheoloških najdb z izko
pavanj so ti prostori posta
li pretesni. Leta 1928 je 
muzej dobil prostore v 
bivšem dominikanskem 
samostanu, kjer je uredil 
zbirko, med katerimi je 
najbolj znan lapidarij. 

Po drugi svetovni vojni 
so bili prostori domini
kanskega samostana po
novno namenjeni muzeju, 
izdelan je bil načrt uredit
ve zbirk, depojev in delov
nih prostorov ter restavra
torskih delavnic. Že leta 
1946 naj bi bili po sklepu 
Ministrstva za prosveto in 
kulturo LR Slovenije in 
ptujske občine izpraznjeni 
vsi prostori, v katerih so 
živeli stanovalci, pa se to 
do danes žal še ni ure
sničilo. Nekaj teh prosto
rov je muzej uspel preure
diti, vendar zahteva obili
ca novo odkritega arheo
loškega gradiva komplek
sno posodobitev arheo
loškega oddelka Pokrajin

skega muzeja in njegovih 
zbirk. 

Mesto Ptuj ima veliko ar 
heoloških spomenikov, 
med katerimi je nekaj 
ohranjenih na mestu od 
kritja, tako da si jih obi 
skovalci našega mesta, za
kladnice tisočletij, ogleda 

jo med svojim sprehodom; 
žal pa jih nobena pot ne 
privede do njih, pa t\idi 
opozorilnih tabel ni nikjer 
opaziti (izjema je le park z 
ostanki rimske ceste pri 
novi porodnišnici). Visoki 
kulturni jubilej, ki ga 
praznuje "mesto muzej", 
je velika priložnost, da te 
pomanjkljivosti popravi
mo z ureditvijo arheo
loške poti in s postavitvijo 
novih primernih smeroka
zov ter ponazoritvenih ta 
bel po mestu in njegovi 
bližnji okolici. 

Ob tako visokem jubile 
ju želimo Ptujčanom in 
našim obiskovalcem po
drobneje predstaviti doga
janje ob arheoloških spoz
nanjih, zato pripravljamo 
v Pokrajinskem muzeju 
več prireditev, ki bodo 
opozarjale na osrednji do 
godek ob stoletnici muze
ja v našem mestu. Dose
danje jubileje Muzejskega 
društva so proslavljali v 
jesenskih mesecih, zato 
smo se tudi mi odločili za 
nadaljevanje te tradicije 
in bomo oktobra prihod
nje leto pripravili razstavo 
Archeologia Poetoviona 
in druge prireditve, o ka
terih pa v̂ as bomo še ob 
veščah. 

M o j c a V o m e r — G o j k o v i č 
N a t a š a K o l a r 

Ogled izkopišča tretjega mitreja leta 1913. Foto: Arhiv PMP. 

Osebna 
kronika 

Rodi l e so — č e s t i t a m o : Sonja 
Krajnc, Lancova vas 93 — Alena; 
Sonja Petrovič, Podvinci 124/a — 
dečka; Bernarda Bezjak, Spuhlja 
108 — Nejca; E m a Štampar, Gra-
be 27 , Središče ob Dravi — Janka; 
Darinka Žunkovič , Grdina 2 — 
Mojco; Vida Sitar, Kungota 108 
— dečka; Marija Coh, Rimska 
ploščad 19, Ptuj — dečka; Nada 
Broči lovič , Apače 97 — Antonia; 
Zdenka Krivec, Majšperk 54 — 
dekl ico; Marija Cve tko , Peršetinci 
2 — dekl ico; Tatjana Vidovič, Sel
ška c. 26, Ptuj — dekl ico; Angela 
Kovačec , Dr. Hrovata 1, Ormož 
— Jelko; Irena Hunjet, Cir i l -Me-
todov dr. 16, Ptuj — dečka; Lidija 
Kukovič , Barislavci 10/1 — 
dečka; Zinka Zoreč , Grajenščak 
12/b, Ptuj — Katjo. 

P o r o k e — P t u j : Rajko Habja-
nič , Ul. 1. maja 13, Ptuj, in S imo
na Gornik, Kajuhova 3, Ptuj; Ro
man Mihelič , Grajenščak 5 l/a, in 
Ivanka Horvat, Mestni Vrh 54; 
Alojz Steiner, Skorba 68/b, in 
Marta Tumpej , Lovrenc na Dr. 
polju 57; Zvonko Amon , Mo-
s tečno 24/a, in Marija Zakelšek, 
Kupčinji Vrh 47 ; Vjadko Kram
berger, Grajena 16/a, in Darja Vo
da, Dolič 10; Andrej Horvat , Go
rišnica 2 1 , in Alenka Toplak, 
Strelci 5/a. 

U m r l i so : Ana Brumen, Zabov-
ci 22 , * 1910 — t 15. septembra 
1992; Ivan Bombek , Hercegova 
ul. 2, Ptuj, * 1932 — t 15. sep
tembra 1992; Marija Glatz , Mur-
kova ul. 1, Ptuj , * 1902 — t 18. 
septembra 1992. 

Ročk Ropot Ptuj '92 
v petek, 2 . oktobra , bo v prostor ih b ivšega v o 

j a š k e g a skladišča na Potrčevi ulici na Ptuju ročk 
koncert nas lednj ih skup in : Sleazy Snai l s (Ptuj ) , T h e 
Search . For VVhat? (Lendava) , Hlc Et Nunts (Vrhni
ka) , Pure Laine (Graz) , A M D — Anti Mi l i tary D e -
mons tra t ion (Budimpeš ta ) , V H K — Vagtazo Halo t t -
Keniek (Budimpeš ta ) . 

Koncert .se bo pričel ob 20. uri. Predprodja vstopnic bo 
od ponedeljka, 28. .septembra, v Turistični agenciji Anka 
na Ptuju. 

Dosedanji pokrovitelji prireditve so: Radio I*tuj, Radio 
MARS, Radio Murska Sobota, Radio Ormož, Radio Slovenj 
Gradec, Trgovsko — gostinsko podjetje Ana — gostilna Be
li križ Ptuj, Gostišče s prenočišči pri Tonetu SvenSku Ptuj, 
Turistična agencija Anka, TALBO Maribor, Ptujska mle
karna, Zdravilišče Ptujske toplice, Trgovina in servis malih 
kmetijskih strojev Anton Krajnc I*tuj, Bife Maja — Stanko 
Korošec, Hajdina, TALUM Kidričevo, Bife Atila Kidričevo 
in lEE Danilo Papeš, Hajdoše. 

križemkražem 
PTUJ * V Miheličevi galeriji je na ogled razstava ZBI 

RAM, TOREJ SEM. Ogledate si jo lahko vsak dan od 9. 
do 14.in od 16. do 19.ure, ob sobotah in nedeljah od 12. 
do 19.ure. 

ŠTATENBERG * Jutri in v soboto bo dvajseto srečanje 
mladih pesnikov in pisateljev Slovenije v organizaciji 

•TTiariborske podružnice Društva slovenskih pisateljev 
in Zveze kulturnih organizacij Slovenije. 

PTUJ * Na gradu bo tudi danes ob 18. in 19. tiri Turko 
mandija, pravljična ura turških pravljic. 

Črna kronika — Črna kronika 
Mladoletni mopedist 
ni padel sam 

v ponedeljek, 14. septembra, 
nekaj po 6. uri je prišlo v križišču 
lokalne z magistralno cesto na 
Spodnji Hajdini do nezgode, v ka
teri je bil poškodovan 15-letni 
D.M. iz Kidričevega. Voznik oseb
nega avtomobila , ki je zakrivil 
nezgodo, ga j e prepeljal do Zdrav
stvenega doma v Ptuju, mu na
ročil , da naj pove, da je padel 
sam, potem pa je odpeljal. Nasled
nji dan so policisti izsledili tega 
voznika; bil j e Frančišek Hvaleč 
iz Vareje. Ta j e v ponedeljek zju
traj vozil osebni avto po lokalni 
cesti od Tumi.šča proti Spodnji 
Hajdini. V križjšču je zapeljal na 
magis t ra lno cesto v trenutku, ko je 
po njej z njegove leve privozil 
mladoletni mopedist D. M. Trčil 
j e v avto, padel in obležal huje 
poškodovan. Voznik avtomobila je 
pokazal odgovornost do človeka, 
poskušal se j e pa izogniti odgo
vornosti za prekršek. 

S tovornjakom v 
zadnji del avtobusa 

Po regionalni cesti od Oplotnice 
proti Slovenski Bistrici je v torek 
nekaj po 15. uri vozil tovornjak 
Janez Gajšek iz Spodnjih Poljčan. 
Zunaj naselja Gladomes je začel 
prehitevati avtobus , ki ga je vozil 
Stanislav Škrinjar iz Čadrama pri 
Slovenski Bistrici. Ko j e bil tovor
njak vzporedno z avtobusotn, mu 
je nasproti pripeljal osebni avto, 
zato j e voznik tovornjaka sunkovi
to zavil v desno in trčil v zadnji 
del avtobusa. Pri tem sta bila voz
nik Gajšek in njegov sopotnik Jo
sip Vočanec iz Slovenske Bistrice 
hudo ranjena in so ju prepeljali v 
mar iborsko bolnišnico. Materialna 
škoda na obeh vozilih krepko pre
sega mi lyon tolarjev. 

Vlomilca ujeli pri delu 
O r m o š k i pol ic is t i s o v s r e d o , 

16 . s e p t e m b r a , o b 2 . uri p r e s e 
ne t i l i v l o m i l c a , 3 3 - l e t n e g a M a r 
j a n a L. iz M i h o v c e v , ko j e 
v l aml j a l v b i fe Pr i lipi v Veliki 
Nede l j i . V l o m i l e c se j e p red p o 
l ic is t i z a b a r i k a d i r a l v toa le tn ih 
p r o s t o r i h , o d k o d e r so ga po l i c i 
sti sp r av i l i s p o m o č j o so l z ivca . 
Č e p r a v n i u s p e l n i če sa r o d n e s t i , 
j e z v lomom, na red i l š k o d e za 
o k o l i 8 .500 tolar jev. 

Avto v celoti zgorel 
Pre j šn jo s r e d o s e j e po loka ln i 

ces t i s k o z i L o p e r š i c e pr i Or
m o ž u pe l ja l z ope l k a d e t o m 
D u š a n N. iz S r e d i š č a o b Drav i . 
Z a r a d i k r a t k e g a s t ika na e lek
t r ični nape l j av i s e j e o s e b n i av
t o m o b i l vne l in j e v ce lo t i z g o 
re l . 

Trčenje avtomobilov v 
križišču 

V četrtek, 17. septembra, nekaj po 
13. uri je Franc Jerenko iz Pobrežja 
162, KS Videm pri Ptuju, vozil 
osebni avto po lokalni cesti skozi 
naselje Kungota na Dravskem polju. 
V križišču s prednostno cesto je trčil 
z osebnim avtomobilom, ki ga je vo
zil Miroslav Pauman iz Rač. V 
trčenju je bil Pauman hudo ranjen. 

Skupina otrok 
nenadoma čez cesto 

č e z Osojnikovo cesto v Ptuju je v 
četrtek, 17. septembra, ob 15. uri 
nenadoma stekla skupina štirih 
otrok. Prav tedaj je po cesti pripeljal 
osebni avto, ki ga je vozil Borut 
Šalamun iz Nove vasi 101 pri Ptuju. 
Kljub zaviranju je Šalamun trčil v 
triletnega G. G. iz Ptuja in ga zbil 
po cestišču. Hudo ranjenega fantka 
so prepeljali v ptujsko bolnišnico. 

Verižno trčenje na 
dravskem mostu v 
Ptuju 

V četrtek, 17. septembra, okoli 
18. ure je na most čez reko Dravo v 
Ptuju pripeljal z osebnim avtomobi
lom Ivan Simonič iz Brezovcev 
14/b, KS Polenšak. Zaradi neprila
gojene hitrosti pred kolono vozil, ki 
je stala na mostu, ni mogel pra
voča.sno ustaviti. Trčil je v osebni 
avto Boža Turka iz Središča ob Dra
vi, njegovo vozilo pa je odbilo na
prej v avto Milana Krušiča iz Skor-
be 53/a. V nezgodi je bila sopotnica 
v Turkovem avtomobilu Marjetka 
Grof iz Ormoža hudo ranjena, v 
Krušičevem vozilu pa je bila sopot
nica Darinka Šijanec iz Skorbe lažje 
ranjena. 

Hudo ranjen mopedist 
Z osebnim avtomobilom je v 

četrtek, 17. septembra, ob 20,45 
Dušan Horvat iz Gregorčičeve 8 v 
Ormožu zavijal levo s Ptujske ceste 
v Skolibrovo ulico v Ormožu. Prav 

tedaj jc po Ptujski cesti pravilno pri
peljal voznik kolesa z motorjem 
Ivan Vuk s Ptujske ceste 12/b v Or
možu. Zadel je v osebni avtomobil, 
padel po vozišču in hudo ranjenega 
so prepeljali v ptujsko bolnišnico. 

Z avtom v betonsko 
ograjo mostu 

V nedeljo, 20. septembra, zjutraj 
nekaj po 5. uri je po regionalni cesti 
od Ptuja proti Lenartu vozil osebni 
avtomobil Robert Bezjak iz Bukov
cev 168, KS Markovci. V blagem 
desnem ovinku v Novi vasi pri Ptuju 
ga je pričelo zanašati, zapeljal j e na 
bankino in potem trčil v betonsko 
ograjo mostu. Avto je odbilo v tri 
metre globok jarek, kjer se je 
večkrat prevrnil. Med prevračanjem 
sta iz avtomobila padla voznik Bez
jak in sopotnik Janko Amuš iz Bu
kovcev 173. Oba sta obležala hudo 
ranjena in so ju prepeljali v ptujsko 
bolnišnico. 

Otrok stekel pred avto 
Po lokalni cesti skozi Novo vas 

pri Ptuju je v ponedeljek, 21 . sep
tembra, nekaj pred 8. uro vozil 
osebni avto Janez Hibler iz Spodnje 
Ščavnice 131. V bližini hiše št. 107 
je nenadoma z leve pritekel pred av
to 9-letni P. K. iz Nove vasi. Avto je 
dečka zadel in zbil v obcestni jarek. 
Hudo ranjenega so prepeljali v ptuj
sko bolnišnico. 

Pogosti požari 
Konec minulega tedna je bilo na 

našem območju več požarov, ki so 
zaposlovali gasilce, ljudem pa pov
zročili veliko materialno škodo. V 
petek, 18. septembra, ponoči je do 
tal pogorelo gospodarsko poslopje 
Karla Tomaniča v Lovrencu na 
Dravskem polju. Ocenjujejo, da je 
škode čez 600.000 tolarjev. 

V soboto je ob 17.30 zagorelo na 
nenaseljeni starejši stanovanjski hiši 
Andreja Krajnca v Veliki Vamici, 
K S Leskovec. Ogenj je hišo upepclil 
do tal, škodo pa so ocenili na okoli 
400.000 tolarjev. 

V soboto zvečer, nekaj po 19. uri, 
je izbruhnil požar na gospodarskem 
poslopju Franca Zorca v Vitanu 2 1 , 
KS Kog, občina Ormož. Ogenj je 
uničil ostrešje in jc po oceni pov
zročil škodo za milijon in pol tolar
jev. 

Osumljeni posilstva 
Ptujski policisti so v petek prive

dli k preiskovalnemu .sodniku Te
meljnega sodišča v Mariboru 29-let-
nega I. R. iz Gerečje vasi in 28-let-
nega D. P. iz Kungote na Dravskem 
polju. Osumljena sta, da sta v sredo 
v ptujski okolici posilila 28-lelno 
dekle. 

Še ne 16-letno dekle iz okolice 
Slovenske Bistrice je samo prijavilo 
posilstvo, ki naj bi ga zagrešil 20-
letni fant iz Gabrovnika pri Sloven
skih Konjicah. Dekle jc fanta pozna
lo, zato ga je v bistroju v Tepanju v 
soboto, 19. septembra, nekaj po 22. 
uri prosilo, da jo zapelje domov. 
Fant je potem med vožnjo zavil v 
gozd in z grožnjami dekletu storil 
silo. 

Gorelo na Vičavi 
V .soboto, 19. septembra, nekaj po 

deseti uri dopoldne je zaradi sa
movžiga izbruhnil požar na ostrešju 
stanovanjske hi.še Alojza Toplaka na 
Vičavi 14 (tik ob vojašnici). Požar 
so prvi opazili stražarji učnega cen
tra slovenske teritorialne obrambe in 
tudi prvi ukrepali. Iz svoje hidrantne 
mreže so napeljali gasilsko cev in 
gasili do prihoda ptujskih gasilcev, 
ki so požar hitro obvladali in poga
sili, še preden je zajel stanovanjske 
prostore. Lep primer sodelovanja 
slovenskih vojakov z mestom, v ka
terem začasno živijo. O M , F F 

Ptujski gasilci so požar hitro obvladali. Foto: M. Ozmec 


